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صفحه2

دستیابی ایران به دانش فنی تولید پانسمان بیماران 
پروانه ای

بــه نقــل از معاونــت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، میثم فرج الهی در خصوص این طــرح عنوان کرد: مطابق با گایدلاین 

جهانی مراقبت از زخم بیاران پروانه ای از اقدامات اولیه برای درمان هر نوع زخم، اســتفاده از پانســان مناســب آن زخم می باشــد و این مســاله در 

خصوص بیاران EB )پروانه ای( نیز صدق می کند، زیرا زخم حاصل از این بیاری جزو زخم های مزمن محســوب شــده و مبتلایان به آن لازم اســت از 

پانســان های فومی مخصوص اســتفاده کنند که خود آســیب بیشــری به تاول ها و پوســت بسیار حساس آن ها وارد نکند.

رئیس مرکز مدیریت طرح های کلان و پیشران معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری افزود: مناســب ترین پانســان برای 

بیاران،EB پانســان مپیلکس اســت که به دلیل اســتفاده از تکنولوژی safetac به زخم های بیاران پروانه ای نمی چســبد، به راحتی قابل تعویض اســت 

و تا ســه روز نیاز به تعویض ندارد. در ســال های اخیر به دلیل تحریم های ظالمانه امکان تامین پانســان مپیلکس برای بیاران وجود نداشــت و عدم 

وجود پانســان جایگزین مناســب در بازار ســبب شــد تعدادی از کودکان مبتلا به EB جان خود را از دســت بدهند.

فرج الهــی ادامــه داد: شرکــت طبا زیســت پلیمر )تریتا( به عنوان اولین تولید کننده پانســان های پیشرفتــه ترمیم زخم در ایران، پس اعال تحریم ها به 

کشــور ایران و کمبود پانســان بیاران پروانه ای با تکیه بر تحقیقات و دانش متخصصین خود و با پتانســیل بالایی که در تیم تحقیق و توســعه خود 

دارد توانســته اســت به فرمولاســیون پانســان مپیلکس ســوئد منطبق با گایدلاین جهانی توصیه شــده جهت پانسان های ای بی دست یابد و درصدد 

اســت تا این محصول را با هدف یاری رســاندن و ارتقای ســلامت این بیاران حســاس و آســیب پذیر کشــورمان در مقیاس نیمه صنعتی بومی سازی نماید.

وی پانســان فوم طبافلکس با جذب عمودی ترشــحات و مدیریت رطوبت و خاصیت بالشــتکی که دارد باعث ضربه گیری و پیشــگیری از اصطکاک 

می شــود. این پانســان به دلیل خاصیت انعطافی که دارد در محل های گوناگون بدن قابل اســتفاده می باشــد و محیطی ایده آل جهت بهبودی زخم 

فراهم می آورد.

بــه گفتــه رئیــس مرکز مدیریــت طرح های کلان و پیشران معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، این شرکت دانش بنیان در 

راســتای دســتیابی به اهداف یاد شــده در روند اجرایی تولید و تجاری ســازی این محصول، تاکنون با حایت های مرکز مدیریت طرح های کلان و 

پیشران معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، موفق به کســب دانش فنی تولید پانســان مپیلکس)Mepilex(، احداث اتاق تمیز جهت تولید 

پانســان بیاران ای بی، خرید بخشــی از تجهیزات اساســی و اخذ مجوزها از آزمایشــگاه های همکار غذا و دارو شــده است.

جراحی کاشت الکترود در مغز برای درمان صرع 
مقاوم به دارو انجام شد

دکــر فائــزه موســویان متخصــص مغز و اعصاب و فلوشــیپ صرع نیز درباره این جراحی اظهار کرد: بیار یک فــرد مبتلا به صرع کانونی مقاوم به 

درمان دارویی اســت که با اســتفاده از یک روش جدید به نام DBS مورد جراحی قرار گرفت.

وی افزود: متاســفانه در تعداد تشــنج های این بیار علی رغم مصرف داروهای متعدد تغییری ایجاد نشــد و با توجه به مقاومت دارویی، کاندید 

جراحی epilepsy شــد، اما با توجه به اینکه ضایعه وی در ســمت چپ و نزدیک مرکز تکلم قرار دارد، امکان برداشــن ناحیه ایجاد کننده تشــنج  وجود 

نداشــت و بنابراین بیار کاندید DBS شد.

موســویان افزود: این کیس در کمیســیون های متعددی توســط همکاران جراح اعصاب از جمله زالی، اشرافی و حرفه دوســت مورد بررســی قرار گرفت و 

پس از بررســی ام آر آی و داده های نوار مغز کاندید تعبیه DBS در هســته قدامی تالاموس شــد.

وی درباره اهمیت این جراحی توضیح داد: با توجه به اینکه انجام این جراحی به دقت بالایی نیاز دارد و این کار در کل دنیا بســیار جدید اســت و 

در ایران هم بســیار روش جدیدی اســت، این کار خاص تلقی می شــود و برای ما اهمیت بالایی دارد به همین خاطر در انتخاب کیس و انجام روش 

جراحی دقت بالایی شــده اســت و از کمک همکارانی که تجربه بالایی داشــته اند اســتفاده کردیم تا بتوانیم به بهرین شــکل آن را انجام دهیم.

موســویان درباره نحوه عملکرد این الکرودها توضیح داد: در مواردی که دســتگاه DBS برای بیار طراحی می شــود، ابتدا دســتگاه باید چند هفته 

خاموش باشــد تا مغز و دســتگاه آمادگی لازم را پیدا کند و محل جراحی ترمیم شــود و بعد از چهار هفته دســتگاه با تنظیات مخصوص روشــن شــود.

وی درباره زمان بهبود علائم تشــنج ها توضیح داد: انتظار داریم در ماه های اول تا حدود ۴۰ تا ۵۰ درصد اثر دســتگاه و کاهش تعداد تشــنج ها را 

ببینیم، اما به تدریج با تغییر تنظیات دســتگاه که ممکن اســت چهار تا شــش ماه طول بکشــد، قطعا کنرل بهری انتظار می رود و در طولانی مدت 

طی پنج ســال ممکن اســت تا ۷۵ درصد کاهش تعداد تشــنج ها را در بیار شــاهد باشیم.

این متخصص مغز و اعصاب با بیان اینکه در مواردی گزارش شــده اســت که تشــنج ها به طور کامل کنرل شــده اند، گفت: بنابراین اثر این دســتگاه در 

طولانــی مــدت افزایــش پیــدا می کنــد و ما به تدریج با تعاملی که با بیار داریم و با توجه به تعداد تشــنج ها به صورت ماهانه تنظیات دســتگاه را 

مشخص می کنیم.

دکر فرزاد اشرافی متخصص مغز و اعصاب نیز درباره این جراحی توضیح داد: بیاری ۷۰ درصد مبتلایان به صرع با دارو کنرل می شود اما بیاری ۳۰ 

درصد آن ها از طریق دارو غیرقابل کنرل است و باید از طریق جراحی درمان آن ها دنبال شود.
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سیاست

نخبگان باید نقشی موثر در رشد و پیشرفت کشور ایفا 
کنند

حجت الاســلام ســید ابراهیم رییســی رییس جمهور کشــورمان در آئین تجلیل از مدال آوران المپیادهای جهانی در ســخنانی ضمن تبریک فرا رســیدن ایام 

دهه مبارک فجر گفت: انقلاب اســلامی توجه به علم و معرفت افزایی را همواره مورد توجه و تاکید داشــته اســت.

وی افزود: امام بزرگوار ما به عنوان رهبر این انقلاب یک عالم فرزانه بود. شــا اثرات علمی امام را اگر ملاحظه کنید، مشــاهده می کنید که ایشــان 

علی رغم ســن و ســال بالا و اشــتغالات فراوانی که داشــتند حدود ۵۰ جلد کتاب به عنوان کتاب های مرجع نگاشــتند.

رییســی ادامه داد: این کتاب ها که به آن مراجعه می شــود از جمله کتاب های فقهی، فلســفی، حقوقی و کلامی و نیز کتاب های اخلاقی و عرفانی 

اســت که به عنوان کتاب هایی ارزشــمندی به نگارش درآوردند.

رییس جمهور در ادامه بیان کرد: امام راحل ســخنانی را در کتاب های خود مطرح کردند که اســاتید و علای بزرگ قبل از ایشــان این ســخنان را 

نداشــتند و همه آنها مبتنی بر اصول و مبانی اســت.

وی افزود: امروز نیز ســکاندار این انقلاب پرچمدار آن یک عالم فرزانه اســت که همواره بر رشــد و پیشرفت علم و دانش تاکید می کند.

رییس جمهور گفت: اگر بخواهیم مراکز علمی قبل از انقلاب را با اکنون مقایســه کنیم کاملاً متوجه می شــویم که آن زمان چقدر دانشــگاه و دانشــجو 

داشــتیم و امروز چقدر داریم و چقدر رشــد صورت گرفته اســت به گونه ای که اکنون حدود ۱۰۰ هزار نفر فقط عضو هیأت علمی دانشــگاه ها 

هستند.

وی ادامه داد: با بررســی مراکز علمی و پژوهشــی باید گفت، تعداد مقالات علمی در ســال ۵۶ حدود ۵۰۰ مقاله بود و امروز به حدود ۷۸ هزار مقاله 

رسیده است.

رییســی تصریح کرد: ما قبل از انقلاب مجلات علمی نداشــتیم و در حال حاضر ۳۰۰ مجله در این بخش داریم.

حجت الاســلام رییســی با تاکید بر ضرورت ارتقا علمی کشــور، گفت: ارتقا علم و رتبه علمی که در کشــور وجود دارد، نشــان دهنده آن اســت که 

انقــلاب بــه علــم، عــالم و معرفــت افزایی و نیز علم آموزی توجه ویژه دارد و به دنبال به کارگیری این علم و دانش در جامعه اســت.

وی اذعان کرد: تاکید رهبری بر آنکه کارها به صورت علمی و دانش بنیان انجام شــود، این اســت که علومی که در مدرســه و دانشــگاه آموخته 

می شــود، به صورت فناوری پایه به جامعه منتقل شــود، لذا رهبری همواره به رشــد شرکت های دانش بنیان تاکید دارند تا آثار علوم به جامعه منتقل 

شود.

حجت الاســلام رییســی با بیان آنکه علم و عالم در کشــور بســیار مورد توجه اســت، گفت: ظرفیت های علمی ما بســیار بالا اســت و جوانان و نوجوانان 

ما می توانند در عرصه های داخلی و خارجی افتخار بیافریند، کا اینکه این جلســه هم در تجلیل از مقام آنانی اســت که افتخارآفرینی داشــته اند و 

موجب شــدند پرچم جمهوری اســلامی برافراشــته شــود و سرود جمهوری اســلامی نواخته شــود اما باید این افتخارات حفظ شده و ارتقا یابد.

رییســی اذعان کرد: حتاً باید مســیر رشــد و تعالی را اولاً برای خودتان و ســپس برای جامعه داشــته باشــید و جامعه را از آثار علوم مثل فیزیک شــیمی 

و ریاضی، برخوردار کنید و باید جامعه به دســت شــا بهره مند و برخوردار شــود زیرا اینکه صرفاً رتبه علمی آورده شــود و شــغلی و درآمدی کســب 

شــود موجب نقش آفرینی در جامعه نمی شود.

حجت الاســلام رییســی تاکید کرد: توجه به حل مســاله و مشــکل و کمک به جامعه و مردم موضوع بســیار مهمی اســت. ما باید افراد موثری در جامعه 

باشــیم و این اثرگذاری بسیار اهمیت دارد.

رییس جمهور با بیان اینکه موضوع شــاگرد پروری و نخبه پروری موضوعی بســیار مهم اســت، گفت: شــا نباید در این جایگاه متوقف شــوید و باید 

تلاش کنید که از این جایگاه علمی به مردم خدمت کرده و گره گشــایی از مشــکلات جامعه داشــته باشــید.

حجت الاســلام رییســی اظهار داشــت: عرصه خلاقیت و نوآوری و نظریه پردازی بســیار مهم و با اهمیت اســت. پیشینیان ســخنانی گفتند که محرم 

اســت و جایگاهشــان محفوظ اســت اما آیا ما هم باید هان ســخنان را بگوییم، لذا باید بر اســاس مبانی اســتوار نظریات و ســخنانی نو گفته شود و 

این در واقع هان ســخن از نظریه پردازی اســت.

وی ادامه داد: شــاگردانی بودند که زمانی که کتاب خود را نوشــتند ســخنان جدید ونظرات نویی داشــتند که نشــان می داد، ســواد وتوان علمی آنها از 

استادشــان بیشــر اســت. البته شــأن استاد محفوظ اســت اما راه نظریه پردازی و ارائه سخنان نو همواره باز است.

رییس جمهور گفت: مســیر و راه اندیشــه و فکر کردن باشــگاه دانش پژوهان جوان اســت و باید گفت این باشــگاه دانش پژوهان جوان در واقع 

اندیشــه ورزی اســت. در این باشــگاه باید از نتیجه مبارزات فکر و اندیشــه نو خلق شــود به گونه ای که مســائلی را که غربی ها نتوانســتند حل شود 

توســط شــا در این باشــگاه حل شــده چون ما می توانیم درس صنعت معدن کشــاورزی آب برق و ســایر عرصه ها خیلی کارها را انجام دهیم.

وی ادامــه داد: نخبــگان علمــی مــا نشــان دادند که می تواننــد در جایگاه های رفیع علمی قرار بگیرند و به جایگاه های برتر صعود کنند و باید شــاهد آن 

باشــیم که از جمع این نخبگان علمی حل مســائل و مشــکلات صورت گیرد.

رییس قوه اجرایی کشــور بیان کرد: لازم اســت تا نخبگان شناســایی شــده که موضوعی مهم است.

رییس جمهور افزود: برای حل مســائل حتاً باید در کارگروه ها نخبگان را دعوت کرد و در نشســت هایی کارها و مشــکلات توســط آنان را کارشناســی 

کرد.رییســی بیان کرد: در رابطه با تجهیزات باشــگاه دانش پژوهشــان، دولت کاملاً موافق اســت و باید اقدامات لازم انجام شــود. در عین نســبت به 

جذب نیرو همواره تاکید داشــتم باید عدالت برقرار باشــد و شایســتگان مورد توجه باشــند و با توجه به شایســتگی ها به کار گرفته شــوند.

رییس جمهور اذغان کرد: همه باید تلاش کنند تا این باشــگاه نماد علم افزایی و علم آموزی و کاربرد علم و دانش در جامعه شــود.

مجوز ویژه پهپادی وزارت 
اطلاعات/ الزام هماهنگی 
با قرارگاه ثارالله در تهران 

و البرز|جزئیات لایحه 
پهپادهای  »ساماندهی 

غیرنظامی«

لایحه ســاماندهی پرنده هــای هدایت پذیر از راه دور )پهپاد( غیرنظامی 

طی نامه شــاره 208688 مورخ 14/11/1402 به مجلس شــورای اسلامی 

ارســال شــد.این لایحه به پیشنهاد وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح 

در جلســه هیئت دولت روز 22/9/1402 به تصویب رســیده  است.

باتوجه به گســرش روزافزون اســتفاده از پهپادهای غیرنظامی در علم 

و فناوری، صنعت، کشــاورزی و خدمــات و همچنین افزایش فرصتها 

و تهدیدها در این حوزه به عنوان وســیله ای با کاربرد دوگانه و لزوم 

ســاماندهی امور مربوط به آن و نیز وجود خلأهای قانونی این لایحه 

تهیه شــده است.این لایحه دارای 27 ماده است.

طبق این لایحه پهپادهای اســباب بازی، پرنده هایی با وزن حداکثر 200 

گرم و با قابلیت هدایت توســط کاربر در شــعاع حداکثر 100 مر و 

ارتفاع 50 که فاقد ســامانه ناوبری و دارای دوربین حداکثر با وضوح 

480 مگاپیکســل بدون سامانه ارســال همزمان تصویر با پرواز هستند 

و هر پرنده ای که این مشــخصات را نداشــته باشــد از حوزه پرنده های 

اسباب بازی خارج می شود.

به منظور سیاســت گذاری اجرایی، هاهنگی و نظارت بر حســن اجرای 

این قانون، شــورای سیاســت گذاری پهپادهای غیرنظامی با مسئولیت 

وزارت راه و شهرســازی و عضویت نمایندگان ســتادکل نیروهای مسلح، 

وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت اطلاعات، وزارت کشــور، وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح، 

معاونــت علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، ســازمان 

اطلاعات ســپاه پاسداران انقلاب اســلامی، فرماندهی انتظامی و قرارگاه 

پدافند هوایی خاتم الانبیاء)ص( تشــکیل می شود.

طبق این لایحه وزارت اطلاعات از شــمول احکام این قانون در خصوص 

تأمیــن نظارت، بهره برداری، عملیات، هدایت و ســایر امور مربوط به 

پهپادهای مورد اســتفاده خود مستثنی است.

دبیرخانه شــورای مذکور در ســازمان هواپیایی کشوری مستقر است.

صــدور پروانه فعالیت در زمینه ســاخت و تولید، آموزش، تعمیرات، 

بهره بــرداری، صدور گواهینامه کاربر هدایت کننده و ســند مالکیت 

پهپادهای غیرنظامی پس از تأیید عدم سوءپیشــینه کیفری مؤثر توســط 

فرماندهی انتظامی جمهوری اســلامی ایران و اســتعلام امنیتی از وزارت 

اطلاعات و ســازمان اطلاعات ســپاه پاسداران به عهده سازمان هواپیایی 

کشــوری اســت.در این لایحه تأکید شده است که صدور پروانه در 

زمینه ســاخت و تولید توســط ســازمان هواپیایی کشوری، پس از اخذ 

تأیید ملاحظات دفاعی وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح صورت 

می گیرد.همچنیــن در این لایحه آمده اســت که واردات پهپاد غیرنظامی 

و قطعات مربوط به آن ممنوع اســت،

لذا صدور مجوز واردات در مواردی که مشــابه داخلی نداشــته و یا 

تولید داخل نیاز کشــور را تأمین نمی کند و یا توســعه تولید دانش بنیان 

در داخل مســتلزم واردات اســت، با تأیید ســازمان و پس از تأیید عدم 

سوءپیشــینه کیفری مؤثر توســط فرماندهی انتظامی، اخذ اســتعلام امنیتی 

وزارت اطلاعات و ســازمان اطلاعات ســپاه پاسداران، تأیید ملاحظات 

دفاعی وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح و تأیید استانداردهای 

ایمنی ســازمان، به عهده ســازمان هواپیایی کشوری است.

قابل ذکر اســت که تولیدکننــدگان و واردکنندگان مکلف به رعایت 

ضوابط ابلاغی ســتادکل نیروهای مســلح در پهپادهای غیرنظامی هستند.

واردات و صــادرات بدون مجــوز پهپادهای غیرنظامی و کلیه ادوات و 

تجهیزات آنها به عنوان کالای قاچاق محســوب شــده و مرتکبین مطابق 

قانــون مبــارزه بــا قاچاق کالا و ارز مصوب 1392 با اصلاحات و الحاقات 

بعدی آن مــورد پیگرد قانونی قرار می گیرند.

پهپادهای غیرنظامی دارای ســند مالکیت مشــتمل بر شاره شناسایی 

یکتا، مشــخصات فنی اعم از رنگ بدنه و موتور و مشــخصات هویتی 

مالک اســت و مســئولیت صدور ســند مالکیت و تعیین شاره شناسایی 

به عهده ســازمان هواپیایی کشوری اســت.همچنین عنوان شده است که 

ســازمان هواپیایی کشــوری مکلف است پس از بررسی و تأیید شرایط 

جســمی و روانی اشــخاص حقیقی توســط پزشک معتمد و اخذ استعلام 

امنیتی از وزارت اطلاعات و ســازمان اطلاعات ســپاه پاسداران و طی 

دوره های آموزشــی در آموزشــگاه های دارای مجوز از سازمان نسبت به 

صــدور گواهینامه کاربر هدایت کننــده پهپاد غیرنظامی اقدام کند.

اشــخاص حقیقی و حقوقی دارنده پهپاد غیرنظامی فاقد ســند مالکیت 

نیز موظفند با ارائه اســناد ظرف ســه ماه از تاریخ لازم الاجرا شــدن این 

قانون نســبت به اخذ ســند مالکیت اقدام کنند و پس از اتمام مهلت 

تعیین شــده پهپادهای فاقد ســند مالکیت مشمول جرایم و مجازاتهای 

این قانون می شوند.

حدود ۵۰ نفر برای هر کرسی نمایندگی مجلس رقابت 
می کنند

با اعلام آمار جدیدی از تأییدصلاحیت های داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی که به نتایج بررسی های توسط هیئت نظارت استانی اعراض 

داشتند، این آمار از 14 هزار نفر عبور کرد و 750 نفر جدید تأییدصلاحیت گرفتند.

مرحلۀ بررسی صلاحیت های داوطلبان عضویت در مجلس دوازدهم از سوی هیئت نظارت استانی، از 25 آبان تا 14 دی انجام شد و حدود 11 هزار نفر 

تأیید صلاحیت گرفتند. از 15 تا 19 دی ماه اعراض ها به این نتایج صورت گرفت و شورای نگهبان با بررسی مجدد، در چندین بار، به این لیست افزود و 

این تعداد، امروز به 14 هزار نفر رسید، ضمناً امکان افزایش این آمار نیز وجود دارد و باید تا 19 بهمن ماه منتظر ماند.

بر اساس این گزارش، بیش از  24 هزار نفر در دوره ثبت نام قطعی نام نویسی کرده بودند که بیش از 21 هزار نفر واجد شرایط بودند و بیش از نیمی 

از ثبت نام کننده ها )14 هزار نفر( به تأیید صلاحیت دست یافتند. حدود 49 نفر )البته تاکنون( به ازای هر کرسی نمایندگی مجلس دوازدهم به رقابت 

می پردازند و این درحالی است که این تعداد برای مجلس قبل حدود 25 نفر بود.

طبق جدول زمان بندی انتخابات مجلس، 19 بهمن ماه نظر قطعی شورای نگهبان توسط هیئت نظارت استان به ستاد انتخابات کشور یا فرمانداری اعلام 

و سپس به داوطلبان ابلاغ می شود، البته مجدداً امکان اعراض و بررسی وجود دارد و »شکایت داوطلبانی که در سیر مراحل قبلی تأیید شده است لیکن 

شورای نگهبان نظر به عدم تأیید یا عدم احراز دارد« از 21 تا 23 بهمن ماه دریافت می شود.

وحیدی: مشارکت شرط 
ضروری جامعه قوی است 
که به ایران قوی منتهی 

می شود

احمد وحیدی وزیر کشــور در »رویداد ملی به توان مردم نهادها« 

نخســتین هایش ملی نمایندگان ســازمان های مردم نهاد در شوراهای 

توســعه و حایت از تشــکل های سراسر کشور، گفت: تشکل های 

مردم نهاد در جمهوری اســلامی که به مردم ســالاری دینی توجه دارد و 

خواســتار مشــارکت مردم در همه امور است، اهمیت بیشری می یابد.

وی با بیان اینکه مشارکت مردم در همه امور، اصل جدی و قطعی 

انقلاب است، گفت: مشارکت شرط ضروری جامعه قوی است که به ایران 

قوی منتهی می شود.

وزیر کشور ادامه داد: در نظام جمهوری اسلامی، مردم محور همه امور 

حتی در موضوعات حساسی چون مسائل دفاعی و امنیتی هستند. بسیج 

یعنی دفاع جامعه محور، دفاعی که مردم در ابعاد مختلف آن، نقش 

محوری دارند.

وحیدی اضافه کرد: در امنیت پایدار هم سخن از امنیت جامعه محور 

است. اگر در عنفوان انقلاب، با گروهک های تروریستی که امروزه تحت 

حایت غرب قرار دارند، مقابله شد به واسطه قدرت مردم بود.

وی با تاکید بر اینکه مشارکت پرشور مردم در صحنه های مختلف باعث 

حل سریع مسائل بوده است، اظهار کرد: در بحث اقتصاد هم اینگونه 

بوده است. از ابتدای انقلاب اختلاف نظری بین اقتصاد دولتی و اقتصادی 

مردمی وجود داشت و باید اعراف کنیم به دلیل مردمی نشدن به موقع 

اقتصاد، آنگونه که باید پیشرفت می داشتیم، محقق نشد.

وزیر کشور خاطرنشان کرد: در سیاست اقتصاد مقاومتی هم از مشارکت 

آحاد مردم در فعالیت های اقتصادی صحبت می شود. در علم و فناوری 

هم اینگونه است. اگر مردم، دانشوران و شرکت های دانش بنیان مردمی 

نمی بودند، به این میزان از پیشرفت دست نمی یافتیم.

وحیدی در ادامه به مسئله مشارکت اشاره کرد و با یادآوری بیانات رهبر 

معظم انقلاب درباره ساخت درونی قدرت، اظهار کرد: جامعه قوی به 

انسجام نیاز دارد و انسجام نیازمند ارتباط است، ارتباط هم با مشارکت 

برقرار می شود.

وی با بیان اینکه مشارکت برای منافع جامعه اهمیت دارد، تصریح کرد: 

آنچه که به نفع مردم باشد ماندگار خواهد بود و طبق آیات شریفه قرآن 

کریم، تعاون و همکاری بر اساس خیر است که نفع جامعه را تامین 

می کند.

وزیر کشور مشارکت را شرط ضروری یک جامعه قوی برشمرد و تاکید 

کرد: باید ظرفیت ها را شناخت و متناسب با آن، وارد صحنه و موضوعی 

شد که جامعه به آن نیاز دارد.

وحیدی با بیان اینکه مسئولیت تشکل های مردم نهاد برای حرکت مردمی 

در جهت منافع جامعه سنگین است، یادآور شد: تشکل برای تشکل 

خوب نیست بلکه باید برای یک هدف متعالی باشد. وزارت کشور به 

حرکت درآوردن این دریای بزرگ مردمی در فعالیت اجتاعی از مسیر 

تشکل های مردم نهاد را از وظایف خود می داند.

وی، فعالیت تشکل های مردمی را آنگاه سیاسی دانست که در قالب 

حایت از یک جریان خاص وارد عمل شوند و گفت: فعالیت تشکل های 

مردم نهاد، یک فعالیت اجتاعی است و تشویق مردم برای حضور در 

انتخابات به عنوان مهم ترین واقعه کشور برای تعیین سرنوشت هم یک 

کار اجتاعی محسوب می شود.وزیر کشور با بیان اینکه در انتخابات 11 

اسفندماه امسال، تشکل ها نقش مهمی در ایجاد مشارکت مردمی دارند، 

خاطرنشان کرد: حرکت اجتاعی اهمیت دارد و تشکل ها باید بتوانند 

ظرفیت مردمی را در جهت منافع مردم و ملت به حرکت درآورند.

تایید صلاحیت ۷۵۰ 
نفر دیگر از داوطلبان 

انتخابات مجلس شورای 
اسلامی

هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان، با اشاره به آخرین وضعیت 

بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: در 

هفته پایانی بررسی اعراضات داوطلبان مجلس شورای اسلامی هستیم. با 

بررسی هایی که تاکنون صورت گرفته با تایید بیش از 750 نفر از داوطلبان 

تعداد کلی تایید صلاحیت شدگان از عدد 14 هزار نفر گذشت. 

وی افزود: اسامی این 750 نفر امروز  به وزرات کشور ارسال می شود و تا 

این وزارتخانه نتایج را به داوطلبان اعلام کند. 

سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان کرد: مهلت پایانی شورای نگهبان برای 

بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی تا تا پایان 

هفته جاری ادامه دارد و در موعد قانونی نتایج نهایی اعلام خواهد شد.
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فرهنگ و هنر

عضو هیئت انتخاب 
پویانمایی  جشنواره 

تهران: انیمیشن ایران به 
صنعتی شدن نزدیک تر شده 

است

امیرحســین صالحی یکی از اعضای هیات انتخاب ســیزدهمین جشنواره 

پویانمایی تهران درباره برگزاری این رویداد هنری گفت: جشــنواره 

پویانمایــی بــه دلیل اهمیت و اعتباری که دارد همیشــه هم محل چالش 

و هم محل رجوع انیمیشــن های تولید شــده در کشــورمان است. شاید 

تنها تفاوت این دوره از جشــنواره با دیگر دوره ها فاصله این جشــنواره 

با دوره قبلی آن باشــد.

صالحی افزود: دوره قبلی جشنواره به دلیل شیوع ویروس کرونا کمی 

دیرتر برگزار شد و به همین دلیل فاصله دوره قبل از سیزدهمین جشنواره 

بر خلاف گذشته، کمر از دو سال بود و به همین دلیل نمی توان با بررسی 

فیلم های ارسال شده به این رویداد به یک ارزیابی کلی درباره تولیدات 

انیمیشن ایران رسید؛ چرا که تولید انیمیشن معمولاً زمان بر و زمان 

بیشری برای آماده شدن آثار نیاز است. به همین دلیل بیشر آثاری که 

به این دوره از جشنواره ارسال شده اند،  آثاری هستند که به جشنواره 

قبل نرسیدند؛ به همین دلیل طبیعتاً تعداد و تنوع آثار در جشنواره های 

قبلی احتالاً بیشر بوده و شرایط مساعدتری برای ارزیابی کلیت سینای 

انیمیشن ایران در آن دوره ها وجود داشته است.

او درباره شرایط سینای انیمیشن در ایران گفت: این سینا در سال های 

اخیر رشد خوبی داشته و بازار انیمیشن از هر دو حیث هنری و 

تکنولوژیک در حال رشد است. بازار انیمیشن ایران هم در تعامل با 

جریان های خارجی قرار گرفته و شاهدیم که تعدد تولیدات ایرانی در 

قالب های فیلم بلند و کوتاه نشان از تغییر و رشد در سینای انیمیشن 

دارد که به نظر من نسبت به گذشته شکل به روزتری داشته و رویکرد 

سینای انیمیشن به صنعتی بودن نزدیک تر شده است. علاوه بر بالا رفن 

تعداد تولیدات انیمیشن می توان به تعدد استودیوها و آثار موفق در 

عرصه های جهانی نیز اشاره کرد که به نظر من نشانی از همین رویکرد 

صنعتی شدن دارد.

کارگردان انیمیشن »ماجراهای میرزا بلد« درباره نقش جشنواره پویانمایی 

در رشد و صنعتی شدن این گونه سینایی گفت: تمام فعالان انیمیشن در 

گذشته همه توجهشان به اتفاقات این جشنواره بود و در این جشنواره 

شاهد نوآوری ها و کارهای گرافیکی تازه ایرانی ها بودند و از آنجا که 

جشنواره پویانمایی به دلیل اعتبارش همیشه پذیرای آثار خارجی باکیفیت 

بوده، به محلی برای دیده شدن این آثار تبدیل شده است که شاید 

در دسرس نباشند. فعالان این حوزه می توانند آن ها را در این رویداد 

مشاهده کنند و با اتفاقات روز هنری در دنیا آشنا شوند. از طرفی 

بخش های مختلف این رویداد اعم از بخش کودک و نوجوان، سریال های 

انیمیشن، بخش دانشجویی و... باعث شده که به لحاظ محتوایی نیز 

شاهد یک تقسیم بندی باشیم که می تواند نگاه مراجعه کننده به جشنواره 

و تولیدکنندگان آثار را تخصصی تر کند.

صالحی درباره نقاط ضعف سینای انیمیشن ایران گفت: مجموعه ای از 

فعالیت ها است که در نهایت، یک محصول انیمیشن را پدید می آورد. 

در مقاطعی گفته می شد که سینای انیمیشن ایران در فیلمنامه ضعف 

دارد، ولی با وجود این پیشرفت ها ضعف و مشکلات متعددی در این 

عرصه وجود دارد که شاید یکی از مشکلات فیلمنامه باشد. یکی دیگر از 

مسائلی که انیمیشن ایران با آن درگیر است، مهاجرت فعالان این عرصه 

است. در واقع به نظر من مسئله اصلی این است که انیمیشن همچنان 

به جایگاه واقعی خود نرسیده است و به همین دلیل برای بررسی،  

آسیب شناسی و رفع ضعف های آن در بخش های مختلف برنامه ریزی 

چندانی وجود ندارد.

او ادامه داد: زمانی می توانیم به آسیب شناسی دقیق در این حوزه امیدوار 

باشیم که زیرساخت ها فراهم شوند و برنامه ریزی مشخصی وجود داشته 

باشد و ما چشم اندازی تعیین کنیم و بعد از زمان تعیین شده به بررسی 

نقاط قوت و ضعف خود برسیم. در این سال ها این سینا بیش از اینکه 

گفته شود به دلیل حایت ها زنده مانده با فعالیت عاشقان انیمیشن 

به حیات خود ادامه داده است و ما نمی توانیم یک ساختار منسجم از 

فعالیت ها را ببینیم که آن را مورد بررسی قرار دهیم. به نظر من آنچه که 

می تواند تمام ضعف ها را در حوزه انیمیشن برطرف کند، استمرار تولیدات 

و تعاملش با بازار است، اگر این اتفاق رخ دهد معضلات اصلی انیمیشن 

به ناچار حل می شوند.

این کارگردان و انیمیشن ساز ایرانی در پایان درباره روند انتخاب آثار 

جشنواره پویانمایی گفت: من تا به حال در جشنواره پویانمایی جزو هیئت 

انتخاب نبودم و اولین تجربه ام را در این دوره کسب کردم. به نظر من 

روند انتخاب آثار بسیار منظم و دقیق بود و اپلیکیشنی برای رأی گیری 

و نمره دادن به آثار طراحی شده بود که باعث شد دقت بیشری در 

انتخاب ها صورت گیرد.

کلنگ احداث خط تولید نوشت افزارهای پیشرفته زده 
شد

روح اللــه دهقانــی معــاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس جمهور با حضور در کارخانه یک گــروه کارآفرینی دانش بنیان، کلنگ احداث خط 

تولیــد نوشــت افزارهای پیشرفتــه و جوهرهــای هوشــمند مبتنــی بر فناوری نانو را بر زمین زد که با بهره گیری از آن، ایــن مجموعه دانش بنیان ایرانی به 

پنجمین تولیدکننده نوشــت افزارهای جوهر مایع در دنیا تبدیل می شــود.

دهقانی در حاشــیه این مراســم گفت: شرکت های دانش بنیانی که با محصولاتشــان در بهبود زندگی مردم نقش دارند و مشــکلی از آن ها رفع می کنند، 

مایه افتخار هســتند. مجموعه فناور پنر یکی از این مجموعه های توانمند و موفق اســت که در صنعت تولید انواع نوشــت افزارها فعالیت دارد که 

باید به وجودشــان افتخار کرد. دقت، ظرافت و کیفیت در این شرکت تلفیق و آن را مجموعه ای موفق و شــناخته شــده در حوزه نوشــت افزار تبدیل 

کرده است.

وی افزود: اینکه مصرف کننده ایرانی، نوشــت افزار کارآمد و با کیفیتی را در دســت می گیرد که متعلق به یک برند ایرانی اســت، انتظار را بالا خواهد 

برد که ایران و ایرانی می تواند صاحب نام ها و برندهای بزرگ باشــد. امیدوارم تا ســال آینده و با بهره برداری از خط دوم تولید این شرکت، صاحب 

محصولاتــی پــرآوازه و بــا کیفیــت در بازار داخلی و جهانی نوشــت افزار با این برند ایرانی بوده و جزو ســه برنــد مطرح جهانی این حوزه قرار گیرد.

این مجموعه فناور که محصولات متنوعی را در حوزه نوشــت افزار تولید می کند، توانســته اســت با فضای کاری به مســاحت پنج هزار مر مربع برای 

بیش از ۳۰۰ نفر اشــتغال ایجاد کند.

ســایت شــاره دو تولید این شرکت که تا ابتدای ســال آینده به بهره برداری خواهد رســید محصولات پیشرفته ای همچون خودکارهای جوهر هوشــمند، 

روان نویس هــای جوهــر مایــع، مارکرهــا، ماژیک ها و خودکارها و رنگ های هنری را با اســتفاده از فناوری نانــو و مبتنی بر جدیدترین پیشرفت های 

صنعت نوشــت افزار تولید و بــه بازارهای جهانی عرضه می کند.

نوشــت افزارهای جوهر مایع در حال حاضر تنها توســط چهار کشــور تولید می شــود که با افتتاح این خط تولید، ایران نیز به جمع کشــورهای دارنده 

فناوری تولید این جوهرها خواهد پیوســت.

تا پیش از این روان نویس های جوهر مایع توســط ژاپن، کره، آلمان و چین تولید می شــد و فناوری ثبت شــده و منحصر به فردی داشــت که متخصصان 

ایرانی به فناوری تولید این نوع نوشــت افزارها دســت یافتند. این روان نویس ها که فناوری آن به ثبت جهانی رســیده امکان جعل اســناد را به حداقل 

ممکن می رســانند و از دقت، پایداری و کیفیت بســیار بالایی برخوردار هســتند. این محصول با ۳۵ درصد عمق و در ســال دوم با ۵۰ تا ۷۰ درصد 

عمق داخلی ســازی تولید خواهد شد.

ســایت دوم تولید با سرمایه گذاری ۷ هزار میلیارد تومانی در مســاحت ۷ هزار مرمربع راه اندازی خواهد شــد و زمینه را برای اشــتغال ۴۵۰ نیروی 

انســانی فراهم خواهد کرد.

نشست خبری دست های 
ناپیدا با بزرگداشت پروانه 

معصومی برگزار شد

نشســت خبری فیلم سینایی »دســت های ناپیدا« به کارگردانی انسیه 

شاه حســینی 15 بهمن ماه در ســانس نخست چهارمین روز چهل دومین 

جشــنواره فیلم فجر در خانه رســانه با مراسم بزرگداشت پروانه 

معصومی برگزار شــد.قبل از آغاز  نشســت خبری، مراسم بزرگداشت 

پروانــه معصومــی با حضور مجتبی امینی دبیر جشــنواره فیلم فجر برگزار 

و لوح تقدیر به برادرزاده وی تقدیم شــد.این نشســت با حضور انســیه 

شــاه حســینی کارگردان و نویســند و طراح صحنه، سید سعید میرزاده 

تهیــه کننده، کاوه ایانی تدوینگر، احســان نوبخت صدا بردار، آرش 

قاســمی صدا گذار، حســن ایزدی جلوه های ویژه بصری، احمد رسولیان 

جلوه های ویژه میدانی، نازنین سرابی طراح چهره، مســعود ســخاوت 

دوســت آهنگســاز و بازیگران معصومه بافنده، نسرین احمد خانی، 

حســین پوریده برگزار شــد.در ابتدای این نشست، سیدزاده تهیه کننده 

فیلم »دســت  ناپیدا« گفت: خوشــحالم که با فیلم  »دســت  ناپیدا« در 

محضر اصحاب  رســانه حاضر شــدم. فکر می کنم با تمام ســختی ها حرف 

دلمان را در این فیلم زدیم و فیلم به نتیجه رســید.

در ادامه انســیه شــاه حســینی کارگردان فیلم »دست ناپیدا« اظهار کرد: 

جای آقای عبدی نســب خالی اســت. ایشان صبح ها که سرکار می آمدند 

یک شــعری را می خواندند. اکنون ایشــان در این نشســت نیستند و من 

به جایشــان این شــعر را می خوانم. من دلم می خواســت صدایم، صدایت 

را بغل می کرد/ من دلم می خواســت زخم مرحم بود/ من دلم می 

خواست نور مرحم بود.

شاه حسینی در پاسخ به این پرسش که چرا بعد از 12 سراغ این سوژه 

رفته است، گفت: باید از مسئولان بپرسید که چرا کاری کردند که خانم 

شاه حسینی 12 سال فیلم نساخته است.

او ادامه داد: من در همه این مدت که کار نمی کردم چندین فیلمنامه 

نوشتم و اگر شرایطش باشد همین الان می توانیم برویم سر فیلمبرداری 

این فیلمنامه ها.

این کارگردان درباره عنوان فیلم و نگاه جاری در فیلم بیان کرد: انقلاب 

ما یک انقلاب فرهنگی بود. حضرت امام خمینی با تانک و توپ شروع 

نکردند و اولین چیزی که به مردم می گفتند این بود که ما می خواهیم 

کرامت انسانی را به شا برگردانیم.

او ادامه داد: جنگ به ما تحمیل شد و آنچه که در انقلاب درباره آن 

شعار می دادیم، در جنگ متبلور شد. هر کسی که درباره جنگ و دفاع 

مقدس فیلم  می سازد اگر نگاه فرهنگی و شاعرانه نداشته باشد، باخته 

است.

شاه حسینی گفت: به نظر من اگر کسی می خواهد درباره عملیات کربلای 

5 فیلم بسازد اول باید شعرهای سهراب سپهری را بخواند.

این کارگردان گفت: من سال ها با خاطرات این زنان زندگی کردم و 

می خواستم از زوایای پنهان زندگی آنها حرف بزنم. حاج قاسم سلیانی 

می گفتند که لعنت به کسی که جنگ را دیده و حس کرده و واقعیت را 

دیده و تریبونی به او برسد و در مورد آن حرف نزد. من هم می خواستم 

درباره زندگی این زنان در جنگ حرف بزنم.

شاه حسینی درباره چرایی استفاده از لباس ها و رنگ های امروزی در فیلم 

گفت: این طور نیست و من از لباس های خودم که از دهه شصت داشتم، 

در این فیلم استفاده کردم.

او ادامه داد: موضوع فیلم دست ناپیدا و کتاب حوض خون مشرک است 

ولی آدرس و زاویه دید و برداشت داستان بسیار متفاوت است.

کارگردان »دست ناپیدا« در ادامه اظهار کرد: درباره عاشورا خیلی 

فیلم ساخته شده است اما وقتی کسی روی منبر می رود، تاثیرگذارتر 

است. در برخی مواقع کلام پیش می رود و تصویر عقب تر می ایستد. 

ما حتی استخوان هایی که دست این زنان را می برید، نشان ندادیم زیرا 

می خواستیم حرمت شهدا را نگه داریم. بعضی چیزها را نمی شد گفت و 

نشان داد مانند عشق و ایان که نمی توان با هیچ المانی آن را نشان داد.

تو درباره استفاده از بازیگران بومی در این فیلم گفت: پایه فیلم من 

مستند است و حضور یک سلبریتی این روایت را مخدوش می کند. به 

خاطر همین از بازیگران بومی که بسیار بااستعداد هستند و هنوز فرصت 

دیده شدن پیدا نکردند، استفاده کردم.شاه حسینی در پاسخ به این سوال 

که آیا از فیلم در جبهه غرب خبری نیست ایده گرفته است؟ گفت: خیر 

این فیلم را بعد از دریافت پروانه ساخت دیدم و با خودم گفتم ای کاش 

زودتر این فیلم می دیدم و اسم فیلم را می گذاشتم درجبهه شرق خبری 

هست!شاه حسینی در ادامه بیان کرد: ما مجبور شدیم زمان دست ناپیدا 

را کوتاه کنیم اگر زمان فیلم 120 دقیقه بود پاسخ به خیلی از سوال ها 

داده می شد.

در این فیلم دخری به جنگ آماده تا از کشت و کشتار عکس بگیرد و 

در یک مسابقه برنده شود و بتواند اجاره خانه اش را بدهد، ولی وقتی به 

حقیقت ماجرا پی می برد دست ناپیدا او را به جای خوب هدایت می کند.

او بیان کرد: موج انفجار خیلی اتفاقات را در جنگ رقم می زند. من کسی 

را دیدم که بر اثر موج انفجار رگ های دستش مانند کش شده بود. ما در 

فیلم می گوییم این بچه نماد امید است. شاید اگر امکانات بیشری داشتیم 

حرفان را سینایی تر می زدیم.

نگاهی به کتاب ماموریت ویژه آیت الله / طوفانی که 
از پاریس شروع شد

کتاب ماموریت ویژه آیت الله که  رضا طاهرخانی نوشته و انتشارات شرکت چاپ و نشر بین الملل آن را منتشر کرده است، یکی از کتاب های خوب و 

ویژه با موضوع انقلاب اسلامی است. این کتاب، با واکاوی هزاران سند و گزارش تاریخی کوشیده است مفاهیم بنیادین انقلاب اسلامی را در پیوند با 

ماهیت وجودی امام خمینی صورت بندی کند و از این رو، شیوۀ گردآوری اطلاعات و نگارش را بر انطباق رویدادهای یک قرن گذشته با کلام و مواضع 

امام خمینی گذارده شود.  عباس میبدی یادداشتی درباره این کتاب نوشته و برای انتشار در اختیار خبرگزاری تسنیم قرار داده است، که در ادامه 

می خوانید:مأموریت ویژه آیت الله به قلم رضا طاهرخانی، روایتی ست تاریخی از شروع یک آغازی طوفانی. آن هم طوفانی که از پاریس شروع شد. 

طوفانی که زمان به زمین ثابت کرد چگونه می شود شدت بگیرد و خار و خاشاک را جمع کند، آن گونه که به شکوفه ها هیچ آسیبی نرساند. بلکه پر و 

بال هم بدهد. پر و بالی از جنس قدرت، آزادی و عدالت.

 مأموریت ویژه آیت الله  از تهران شروع می شود. آغاز مردی که در قسمتی دیگر از کره زمین در شهر پاریس آن هم در محوطه ای ساده اقامت 

می گزیند تا مخالفتش با شاه را با برنامه ای اساسی اعلام کند. جایی که حضور یک مرد، به آنجا احرامی خاص بخشید. احرامی که پای عده ای از 

روشنفکران و مذهبیان را به آنجا باز کرد.مأموریت ویژه آیت الله روایت مردی ست راسخ، نشسته به روی یک زیرانداز ساده که اطرافش مقداری کاغذ 

و کتاب پراکنده است. روایت و اسناد از حضور و برنامه های انقلابی مردی که تاریخ او را از یاد نبرد.

رضا طاهرخانی در این کتاب طبق اسنادی معتبر، کندوکاوی می کند در مبارزه صد ساله ی مردی که در روند شکل گیری نهضت اسلامی تا پیروزی انقلاب 

اسلامی سهم بسزایی داشته است. مردی که همه او را با نام آیت الله خمینی می خواندند و می شناختند.

اسناد این کتاب از شگفت ترین اسنادهایی است که در واقع در تاریخ انقلاب اسلامی هنوز رنگ و لعاب دارد. اسنادی از گزارش و مصاحبه ی خبرنگاران 

خارجی که نویسنده در هر بخش مطابق سیر تاریخی به آنها ارجاع داده است.

به طور مثال در بخش »پرواز تهران« به ماجرای تبعید امام در پاریس و اتفاقاتی که همزمان در ایران رخ داده است می پردازد. آن هم شخصیتی که در 

این اتفاقات سهم بسزایی داشته است. یکی از این گزارش ها توسط لوسین ژرژ انجام شده که عنوان توصیفش از دیدار با امام خبرساز می شود. وصفی با 

عنوان »پارسای 76 ساله«.

 گزارش ژرژ بیانگر سیاست و دیانت مردی ست که حتی با وجود تبعید در پاریس منشأ جریانات مهمی در ایران بوده است. جریاناتی علیه رژیم شاه 

که مردم دیگر تاب تحمل رژیم شاهنشاهی را نداشتند.

آنجا که ژرژ در یکی از گزارش هایش می گوید:

»آغاز سال جاری مسیحی قیام های بزرگی مرتباً در ایران از قم گرفته تا تبریز به وقوع پیوسته و شهرهای متعددی را زیر آتش خود گرفته است. در 

همین هفته نیز کار درس و بحث در چند دانشگاه واقع در تهران به هم خورده است گرچه بعضی مخالفان چپ و چپ های افراطی در این جنبش ها 

که بر ضد رژیم شاه از شرکت دارند ولی به نظر می رسد که الهام دهندگان عمده و اصلی این جنبش رهبران مذهبی اند. به هر حال به طور منظم و 

مرتب تظاهرکنندگان نام رهبر مذهبی شیعیان جهان یعنی آیت الله خمینی را تکرار می کنند.« )لوسین ژرژ در 16 اردبیهشت 1357(

از کتاب مأموریت ویژه آیت الله

 ژرژ در ادامه ی گزارش خودش به روحیه ی باوقار و سیاستمدارانه امام خمینی اشاره می کند. روحیه ای که موجب شد، درخواست هیچ کدام از مصاحبه 

کنندگان از مطبوعات خارجی را قبول نکند: »هر چند آیت الله خمینی که از مخالفان سرسخت رژیم شاهنشاهی است مرتباً بیانیه ها و اعلامیه هایی که 

خطاب به مردم صادر می کند و آنها را به قیام فرا می خواند ولی هیچگاه تاکنون با مطبوعات خارجی مصاحبه نکرده است.«

مأموریت ویژه آیت الله مخاطب را در یک سیر تاریخی از بحبوحه ی قبل از انقلاب به انقلابی بزرگ و پرشور می کشاند. همچنین به سمت و سوی 

اتفاقات و جریانات اوایل انقلاب. انقلابی که در رشد ابتدایی اش از نگاه بدخواهانش مصون نبود. از تعیین دولت موقت و حکم نخست وزیری بازرگان 

تا تشکیل حزب جمهوری اسلامی و تبلیغاتی که توسط منافقین علیه شهید بهشتی انجام می شد. همچنین جلوگیری امام از دوقطبی خطرناک تا جنگ 

هشت ساله و بعد از آن.



حدیث روز: 
امام علی علیه السلام

نِيَّةَ في أمري . لا ادُاهِنُ في ديني ، ولا اعُطِي الدَّ

در دينم سازش نمى كنم و در كارها، خوارى پيشه نمى سازم .
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بازدید از کاروانسرای نصرت آباد زاهدان را از دست 
ندهید

کاروانسرای نصرت آباد با قدمتی که به دوره صفوی بازمی گردد، از جاهای دیدنی زاهدان اســت و حدود چهار کیلومری شــال غرب نصرت آباد قرار 

دارد.مصالح اصلی به کار رفته در بنا شــامل خشــت و گل می شــود و تزئینات آن غالبا ســاده و مختصر هســتند.کاروانسرا دارای ۶۰ حجره اســت و در هر 

ضلــع مجموعــا ۱۵ اتــاق و ۲۳ طاق نمــا قــرار گرفته اند. این اثر در تاریخ ۲۷ مرداد ۱۳۸۲، با شــاره ثبت ۹۵۵۷ بــه  عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت 

رسید.

آشــنایی با کاروانسرای نصرت آباد
یکی از اماکن دیدنی زاهدان کاروانسرای نصرت آباد اســت که در نزدیکی نصرت آباد قرار گرفته اســت. پیشــینه تاریخی این کاروانسرا به دوران 

صفوی برمی گردد و در ســبک معاری آن رعایت اصل قرینگی و طبعیت از ســبک و ســیاق بناهای چهار ایوانی کاملا مشــهود اســت

وســعت بنا چیزی در حدود ۴۰۰ مر مربع اســت که با حصاری به طول ۵.۷ مر پوشــانده شده اســت. گفتنی اســت مصالح اصلی بکار رفته در بنا شــامل 

خشــت و گل اســت.فضای داخلی کاروانسرا مشــتمل بر یک حیاط بزرگ با پلان مربع اســت که ۶۰ حجره گرداگرد آن قرار گرفته اســت. تعداد هفت 

بــرج مرتفــع نیز به عنوان مکان دیدبانی در بنا تعبیه شده اســت.

بطور کلی طراحی فضاها در این بنا بصورت ساده و خالی از پیچیدگی  و تکلفات زیاد است و خشت هایی به طرح تیغ ماهی و همچنین خشت های 

زیگزاگی از جمله معدود تزئینات نمای بنا محسوب می شوند.

جاهای دیدنی زاهدان فقط محدود به چند مورد نمی شود. در دامنه های جنوبی کویر لوت درست در ۴ کیلومری شال غرب زاهدان، روستای نصرت 

آباد قرار گرفته که از کارانسرای معروف نصرت میزبانی می کند.

این کاروانسرای بزرگ در دوره قاجاریه با معاری ساده از خشت وگل بنا و سازه آن از دوران صفوی الهام گرفته شد؛ کاروانسرای نصرت آباد دارای ۶۰ 

حجره بوده و در هر ضلع ۱۵ اتاق و ۲۳ طاق نما قرار گرفته اند.

این کاروانسرا ۴ ایوان داشته و قرینه سازی به خوبی در ساخت آن رعایت شده است. اکنون این کاروانسرای قدیمی سال ها به حال خودش رها شده و از 

آن هیچ مواظبتی به عمل نمی آید. این آثار ملی تاریخی در سال ۱۳۸۲ در فهرست آثار ملی ایران قرار گرفت.

کاروانسرای نصرت آباد زاهدان مربوط به دوره صفوی است که در شهرستان زاهدان، حدود ۴ کیلومری شال غرب نصرت آباد واقع شده است. مصالح 

اصلی بنا از خشت و گل بوده و تزئینات آن غالبا ساده و مختصر است.

این اثر در تاریخ ۲۷ مرداد ۱۳۸۲ با شاره ثبت ۹۵۵۷ به  عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

قلعه تپه لادیز؛ جاذبه ای جالب در سیستان و بلوچستان

قلعه لادیز از جاذبه های میرجاوه در اســتان سیســتان و بلوچســتان، در منطقه ای نیمه کوهســتانی بر فراز تپه ای طبیعی از جنس آهک و ماســه 

ســنگ در حاشــیه جنوبی رودخانه لادیز واقع شــده اســت، تپه هایی کم ارتفاع؛ عمدتاً از جنس ماســه ســنگ و آهک در سراسر این منطقه پراکنده بوده 

و ســیای ناهمواری را به آن داده اســت، رودخانه لادیز که ۱۰ ماه از ســال آب در آن جاری اســت و نقش حیاتی در اقتصاد و آبادانی منطقه را ایفا 

می کند، در ضلع شــالی این اثر جریان دارد.

آشــنایی با قلعه تپه لادیز
در جنوب غربی میرجاوه-سیســتان و بلوچســتان روســتایی تاریخی به اســم لادیز با دارا بودن یکی از قدیمی ترین آثار تاریخی به نام قلعه لادیز 

چشــم انتظار حضور گرم شــا عزیزان اســت. این قلعه با نام های دیگری از جمله قلعه ارباب ها، قلعه اربابی ها و قلعه تپه لادیز میان مردم بومی 

شــناخته می شــود.قلعه لادیز به دلیل ســکونت داشــن افرادی با نام فامیلی اربابی به قلعه اربابی معروف شــد. زمان ســاخت این مکان تاریخی به 

دوره اشــکانیان برمی گردد که امروزه از آن بنای باشــکوه تنها خرابه ای به یادگار مانده اســت.قلعه ارباب ها روی صخره های ســنگی در حاشــیه روســتای 

لادیز بنا شــد؛ پی این بنا از ســنگ های بزرگ و دیوارهای خشــتی بنا گردید و قرن ها همچنان روی پای خود اســتوار مانده اســت!قلعه تپه لادیز از ســه 

طرف به پرتگاه های کوچکی منتهی می شــود. این قلعه جزو قلعه های دفاعی طبقه بندی شــده به شــار می رفت.این قلعه از بناهای اسم ورســم دار آن 

روزگاران بوده که با جریان داشــن آب رودخانه در شــال قلعه زندگی در این روســتا جریان داشــت. قلعه تپه لادیز در تاریخ ۱۰ دی ماه ســال ۱۳۸۱ 

در فهرســت آثار ملی ایران به ثبت رســید.این اثر عبارت اســت از بقایای یک قلعه که بر روی یک تپه ماســه ســنگی در حاشــیه رودخانه لادیز به شــکل 

مســتطیل در جهت شرقی – غربی ســاخته شــده اســت، هم اکنون تنها بقایایی اندک از معاری آن باقی مانده که بر روی یک تراس ماســه ســنگی 

تخریب شــده قرار گرفته است.

ویژگی هــای جالب قلعه تپه لادیز
ســازه هــای کنونــی قلعــه آســیب زیــادی دیده ولی از لحاظ نوع معاری برجای مانده و تعداد اتاق ها و همچنیــن محل قرارگیری آن، می توان متوجه 

شــد که در گذشــته از رونق خوبی برخوردار بوده و نســبت به منطقه دارای اهمیت اســراتژیکی بوده اســت.راه دسرســی به قلعه از سمت جنوب 

اســت که دارای شــیب ملایمی می باشــد، به نظر می رســد وجود آب کافی و زمین مناســب برای کشــاورزی، در دوام و رونق قلعه در گذشته مؤثر 

بوده است.ســازه های این قلعه با مصالح ســنگ و خشــت و ملاط گل ســاخته شــده اند.ســنگ در بخش پایینی دیوارها همراه با ملاط گل بکار رفته و 

از نوع قلوه ســنگهای بزرگ و تیره رنگی اســت که در منطقه موجود می باشــد.بخش های فوقانی دیوارها با خشــت ایجاد شــده و هم اکنون به دلیل 

آســیب فراوان نمی توان نوع ســقف و فرم کامل فضاها را تشــخیص داد؛ ولی با توجه به بخشــهای باقی مانده، می توان حدس زد که برخی از سردرها 

به صورت جناغی ایجاد شــده اند، همچنین با وجودی که ســطح تراس هموار اســت ولی چندوجهی بودن آن در پراکندگی اتاق های قلعه تأثیر داشــته 

است.

شاسی بلند جذاب آمریکایی با امکانات بی نظیر

برای ســال ۲۰۲۴، قیمت پایه این خودرو بدون در نظر گرفن هزینه های متعدد، از ۴۲۶۰۰ دلار شروع می شــود. محدوده قیمتی مدل قبل از ۳۶۸۰۰ 

دلار، برای ســطح پایه SLE شروع شد.

در عوض، آکادیا Elevation جایگزین مدل های SLE و SLT برای سال ۲۰۲۴ می شود. آکادیای جدید در تریم های AT۴ و Denali نیز عرضه می شود. 

آکادیای جدید به طور قابل توجهی بزرگر از مدلی است که جایگزین آن شده است.

تغییرات زیادی در فضای داخلی مدل جدید نیز ایجاد شده است. در مرکز داشبورد یک صفحه نمایش اطلاعات سرگرمی ۱۵ اینچی پرتره قرار دارد که در 

کنار آن یک نمایشگر کیلومرشار ۱۱ اینچی قرار گرفته است. GMC همچنین کیفیت مواد استفاده شده در کابین را افزایش داده است.

تمام مدل های آکادیا ۲۰۲۴ با یک پیشرانه ۴ سیلندر ۲.۵ لیری توربوشارژ جدید عرضه می شوند که جایگزین موتور ۲.۰ لیری توربوی قدیمی می شود. 

این پیشرانه ۳۲۸ اسب بخار قدرت و ۴۴۲ نیوتن مر گشتاور تولید می کند که نسبت به ۲۲۸ اسب بخار پیشرانه قبلی پیشرفت چشمگیری دارد.

در حالی که نسل قبلی آکادیا AT۴ ۲۰۲۳ با قیمت ۴۳۴۰۰ دلار شروع می شد، نسخه ۲۰۲۴ از ۵۰ هزار دلار قیمت گذاری شده که افزایش قیمت قابل 

توجه ۶۶۰۰ دلاری را نشان می دهد. GMC همچنین قیمت اولیه آکادیا دنالی را با ۵۷۰۰ دلار افزایش، به ۵۴۳۰۰ دلار تغییر داده است.

مشخصات گوشی جدید 
پوکو لو رفت

پوکو F6 تا چند ماه دیگر از راه می رســد تا عنوان بهترین 

گوشــی پوکو را به خود اختصاص دهد. شــایعات جدید 

می گویند پوکو F6 احتمالاً نســخه ی ری برندشــده ی ردمی نوت 

۱۳ توربو خواهد بود و از تراشــه ی کوالکام بهره خواهد برد.

دیجیتال  چت  استیشــن ادعا می کند که جدیدترین گوشــی شــیائومی به 

تراشــه ای با کدنام SM8635 مجهز اســت. این تراشه ی ۴ نانومری از 

هســته ی اصلی Cortex X4 با سرعت کلاک ۲٫۹ گیگاهرتز و گرافیک 

آدرنــو ۷۳۵ بهــره می برد که در بنچارک انتوتو ۱٫۷ میلیون امتیاز کســب 

کرده است.

براساس گزارش ها هنوز نام دقیق پردازنده  را نمی دانیم اما با توجه به 

مشخصات و امتیاز انتوتو، عملکردی بین اسنپدراگون ۸ پلاس نسل ۱ و 

اسنپدراگون ۸ نسل ۲ دارد. احتالاً تراشه ی یادشده، اسنپدراگون ۷ پلاس 

نسل ۳ با گرافیک قوی تر باشد.

جزئیاتی از قیمت گوشی شیائومی پوکو F6 منتشر نشده است. 

گوشی های پوکو عمدتاً به خاطر سخت افزار قدرتمند و قیمت نسبتاً 

مناسبشان در بازار ایران محبوب هستند و می توان انتظار داشت قیمت 

گوشی پوکو F6 نسبت به رقبایش پایین تر باشد.

ربات چهارپای آمریکایی 
در ارتش

 ،Ghost Robotics این وســیله نقلیه زمینی بدون سرنشــین که توسط

یک توســعه دهنده رباتیک چهارپا مســتقر در ایالات متحده ساخته 

شــده اســت، به عنوان یک ســگ رباتیک بر اساس مکانیک زیستی یک 

ســگ عمل می کند. ســگ رباتیک V۶۰ را می توان در زمین های شــهری و 

 Ghost Robotics طبیعی بدون ســاختار اســتفاده کرد. انتظار می رود

V۶۰ قرار گرفن انســان و ســگ در محیط های خطرناک را کاهش دهد.

V۶۰ سگ رباتیک است که آن را قادر می سازد تا با استفاده از یک 

هسته کنرل حالت کور، به سرعت با محیط های جدید سازگار شود. پاها 

 ۵۱ UGV و بازوهای این سیستم رباتیک قابل تعویض هستند. وزن

کیلوگرم است و می تواند محموله هایی تا وزن ۱۰ کیلوگرم را حمل کند. 

می توان این سیستم را می توان در عرض ۱۵ دقیقه مونتاژ و جدا کرد. 

چهارپای V۶۰ توسط یک اپراتور با استفاده از یک پد کنرل می شود که 

شبیه یک کنرلر بازی است. این ربات می تواند در محیط های ناشناخته 

کار کند و حتی زمانی که حسگرهای بینایی از کار افتاده و ربات از کار 

 Ghost بیفتد یا بلغزد، به موقعیت خود بازگردد.انتظار می رود که چهارپا

V۶۰ آگاهی موقعیتی را برای نیروهای زمینی فراهم کند. همچنین انتظار 

می رود که برای پشتیبانی از سربازان خط مقدم مستقر شود و به عنوان 

چشم و گوش آن ها عمل کند. این ربات چهار پا می تواند انواع مختلف 

زمین مانند سنگ، شن و تپه و حتی پله ها را طی کند. این ربات می تواند 

راه برود، بدود، بخزد، بالا برود و در محیط های پیچیده شنا کند.

این سیستم بدون سرنشین می تواند به حسگرهای قرمز، سبز، آبی و زمان 

پرواز )TOF( برای سنجش فراگیر و حسگرهای حرارتی/مادون قرمز 

)IR( مجهز شود. همچنین می توان آن را با کیت های حسگر تخصصی 

نصب کرد. ادغام سیستم های تصویربرداری تشخیص نور و محدوده کاربر 

را قادر می سازد تا تصویر سه بعدی از محیط اطراف را برای ارزیابی 

تهدیدات احتالی به دست آورد. به گزارش رویداد۲۴ این سگ رباتیک 

از یک باتری لیتیوم یون استاندارد ۱۲۵۰ وات ساعت تغذیه می کند. یک 

سیستم شارژ بی سیم قابل حمل IP۶۷ عملکرد مداوم شبانه روزی را 

تضمین می کند.
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اقتصاد

پاسخ گویی به برخی شبهات ارزی/ افزایش نرخ دلار 
موقتی است؟

در روزهای اخیر شاهد افزایش نرخ ارز بودیم و همین امر بازار عجیب شایعات را به همراه داشته است.

حدود یک ماه پیش قیمت دلار در محدوده 50 الی 51 هزار تومان بود و هیچ تحلیلی مبنی بر افزایش نرخ ارز مشاهده نمی شد اما به یک باره نرخ دلار 

با افزایشی عجیب روبه رو شد و تا محدوده 59 هزار تومان هم بالا رفت.

باید گفت نرخ ارز تحت تأثیر فضای سیاسی یعنی یورش بی رحمانه اسرائیل به غزه، بمب گذاری در کرمان، عملیات موشکی در پاکستان، اربیل عراق و 

سوریه، وقایع دریای سرخ و لفاظی های مقامات سیاسی و نظامی آمریکا و انگلیس علیه کشور و... است، اما در فضای رسانه ای کشور شاهد انتشار 

عوامل مختلفی پیرامون رشد نرخ ارز هستیم، اما آیا این عوامل در افزایش قیمت دلار اثرگذار است؟

اظهارنظر به جهت دیده شدن در رقابت انتخاباتی
نکته جالب توجه این بوده که به سبب نزدیکی انتخابات مجلس شورای اسلامی، شاهد اظهارنظرات گوناگون و عجیب پیرامون نرخ ارز هستیم، اظهاراتی 

که بیشتر به سبب داغ شدن فضای انتخاباتی و درعین حال افزایش شهرت صورت می گیرد،

به عنوان نمونه یکی از مجریان اسبق صداوسیما که از قضا نامزد انتخابات مجلس شورای اسلامی است، در پستی نوشت: »آیا بانک مرکزی و دولت 

به دلیل تأمین منابع و نوسان گیری نرخ ارز را افزایش داده اند؟«

البته پیش تر و در دوران افزایش نرخ ارز، نیز چنین اظهارنظراتی مبنی بر دخالت مستقیم دولت در افزایش و کاهش نرخ ارز وجود داشته است، در 

واقع این افراد مدعی هستند دولت در راستای تأمین کسری بودجه خود در انتهای سال، نرخ ارز را افزایش و پس از تأمین اعتبار، قیمت دلار را کاهش 

خواهد داد.

آنچه مشخص است، تحلیل های این چنین فاقد ارزش است، در واقع ازآنجایی که نرخ ارز در ایران برای مردم حائز اهمیت است، لذا افزایش این نرخ 

فضای عجیب در کشور ایجاد خواهد کرد، جوی که در صورت عدم کنترل منجر به اعتراضات اجتماعی نیز خواهد شد.

از سوی دیگر انتخابات مجلس شورای اسلامی نزدیک است و دولت به دنبال افزایش مشارکت مردم است، اما افزایش نرخ ارز و نارضایتی می تواند قهر 

برخی از اقشار مردم از صندوق های رأی را به دنبال داشته باشد.

نکته بعدی پیرامون این موضوع به انتخابات بعدی ریاست جمهوری مربوط می شود، درواقع هر گونه عدم کنترل نرخ ارز به روی تصمیم گیری مردم 

تأثیرگذار است، درواقع هیچ دولتی به دنبال حضور 4ساله نیست و ازآنجایی که افزایش نرخ دلار و عدم توانایی در کنترل نرخ ارز، ادامه حیات دولت در 

چهار سال دوم را تحت تأثیر قرار می دهد، لذا با این تحلیل نیز می توان ادعای عجیب انتخاباتی برخی از افراد را رد نمود.

بازار داغ کارشناسان اقتصادی بی سواد
از طرف دیگر بازار برخی کارشناسان اقتصادی نیز داغ است و بسیاری از افراد که حتی از الفبای علم اقتصاد نیز بی بهره هستند، تحلیل های عجیبی 

پیرامون نرخ دلار در ایران ارائه کردند.

درواقع حضور افراد در بازارهای مالی نظیر بورس، ارز دیجیتال، بازارهای مالی جهانی و... سبب شده است شاهد انبوهی از کارشناسان اقتصادی باشیم 

و تحلیل های عجیب این افراد نیز فضای رسانه ای کشور را دگرگون ساخته است.

یک جست وجوی ساده در اینستاگرام، حکایت از انبوهی از تحلیلگران اقتصادی دارد که با شیوه های مختلفی نرخ ارز را پیش بینی کرده اند، اساس این 

اظهارنظرات بیشتر بر تحلیل های تکنیکالی است و هر فردی بر اساس علم خود از این تکنیک، پیش بینی خاصی از دلار ارائه کرده است. از سوی دیگر 

تمرکز این کارشناسان فاقد علم اقتصاد، به روی جذب مخاطب است و اقناع مردم در جهت خرید بسته های تحلیلی یا سهام معرفی شده توسط آنان 

است.

نرخ دلار تابع تورم ایران و آمریکا!
شاید بتوان بزرگ ترین شبهه مطرح شده پیرامون افزایش نرخ ارز را به رابطه دلار با نرخ تورم ایران و آمریکا مرتبط دانست، درواقع برخی از کارشناسان 

اقتصادی مدعی هستند ازآنجایی که تورم ایران و آمریکا به ترتیب حدود 40 و 4 درصد است، لذا اختلاف این دو مقدار یعنی 36 درصد را باید مبنای 

افزایش نرخ ارز در آن سال دانست، با این تفاسیر نرخ دلار در انتهای سال 1402 باید حدود 60 هزار تومان باشد.

دراین خصوص نیز باید گفت که  بیش از 80 درصد از ارز کشور، در اختیار دولت است به عبارتی بازار ارز ایران کاملاً انحصاری است و تصمیم گیری در 

این زمینه به دولت مربوط است، درواقع اگر میزان ارز بانک مرکزی کاهش یابد و این نهاد قابلیت توانایی کنترل نرخ ارز را نداشته باشد، می توان گفت 

افزایش نرخ ارز مطابق با تفاوت تورمی ایران و آمریکا منطقی است.

اما شواهد نشان می دهد که در سال جاری بیش از 26 میلیارد دلار صادراتی نفتی داشته ایم، همچنین ذخایر ارزی در دسترس کشور نیز از 13 میلیارد و 

800 میلیون دلار در سال 2020 به 21 میلیارد و 100 میلیون در سال جاری افزایش یافته است.

از سوی دیگر مطابق با آمارهای رسمی بانک مرکزی، حجم تخصیص ارز وارداتی تا امروز حدود 69 میلیارد و 845 میلیون دلار  بوده که حدود 58 

میلیارد دلار آن تأمین ارز شده است.

علاوه بر این جزئیات عرضه و تقاضای دلار حواله ارزی در سامانه نیما نیز حکایت از رکوردشکنی قابل تأمل دارد به بیانی در دی و بهمن ماه میانگین 

عرضه روزانه ارز در این سامانه حدود 330 میلیون دلار بوده است، در حالی که در مهر و آبان حدود 231 میلیون دلار بود.

همچنین حدود 70 درصد از عرضه ارز بانک مرکزی در سامانه نیما خریداری ندارد، به بیانی بانک مرکزی بدون مشکل در حال تأمین ارز مورد نیاز 

کشور است و علت افزایش نرخ ارز را باید در جای دیگر جست وجو کرد.

به عنوان نمونه روز دوشنبه نهم بهمن ماه 1402 در مجموع معادل 258 میلیون و 800 هزار دلار حواله ارزی عرضه شد که از این میزان 106 میلیون دلار 

آن معامله شد، با این تفاسیر 60 درصد از مجموع حواله های ارزی عرضه شده در سامان نیما یعنی 152.8 میلیون دلار مشتری نداشت و فقط 40 درصد 

حواله های عرضه شده معامله شد.

تحولات منطقه و تأثیرپذیری شدید دلار آزاد
از زمان آغاز حملات رژیم اشغالگر قدس به مردم بی دفاع غزه و حملات گروه های مقاومت به مواضع آمریکا در منطقه شاهد جو روانی عجیبی در 

بازار ارزی کشور هستیم، این جو روانی تحت تأثیر حملات روزهای گذشته گروه کتائب سیدالشهدای عراق به مواضع ایالات متحده در اردن تشدید 

شده است.درواقع تحت تأثیر ادعای برخی از نمایندگان مجلس آمریکا پیرامون دست داشتن ایران در حملات فوق و احتمال درگیری میان دو کشور، فضای 

التهابی شکل گرفته است، لذا بازارگردان ها با بهره گیری از این فضا، نرخ دلار را افزایش داده اند.هرچند سخنگوی وزارت دفاع آمریکا مدعی شده است 

که اطلاعاتی درباره اینکه حمله مرگبار به پایگاه آمریکا در شمال شرق اردن به دستور ایران انجام شده باشد وجود ندارد، اما دلالان با القای گزاره جو 

شدیداً ملتهب منطقه همچنان به دنبال افزایش نرخ ارز هستند.البته در روزهای اخیر اخباری مبنی بر عقب نشینی نیروهای اشغالگر از غزه و احتمال 

آتش بس مخابره شده است و در صورت تحقق آن، باید شاهد سقوط آزاد ارز باشیم.

درواقع پس از ازسرگیری روابط دیپلماتیک ایران و پاکستان، تنها تنش منطقه، حملات نیروهای مقاومت به مواضع آمریکا تحت تأثیر هجوم رژیم 

صهیونیستی به غزه است و باید منتظر ماند و دید چه اتفاقی رخ خواهد داد.

لازم به ذکر است، افزایش نرخ ارز تحت تحولات سیاسی یکی از بزرگ ترین معضلات اقتصاد ایران محسوب می شود و باید اقدامات جهت کاهش آن 

صورت گیرد.

واگذاری ساخت شهر جدید 
به شرکت های خصوصی 

تخلف است

ایرج رهبر در گفت وگو با اشاره به واگذاری ساخت شهر جدید 

خلیج فارس هرمزگان به گروه سرمایه گذاری مسکن و شرکت های تابعه این 

گروه،  اظهار کرد:  این یک نوع بنگاه داری است؛ بانک ها نباید وارد ساخت 

و ساز مسکن شوند، بلکه باید با تامین مالی سازندگان و انبوه سازان به 

رونق ساخت و سازها در کشور به عنوان موتور محرک اقتصاد کمک کنند.

وی با اشاره به این که بنگاه داری بانک ها تخلف است، افزود: قرار است 

صندوق توسعه ملی 2 میلیارد دلار نزد بانک مسکن سپرده گذاری کند، 

بانک مسکن باید از این منابع مالی برای تقویت بخش خصوصی واقعی 

فعال در بخش ساخت و سازها استفاده کند.

وی با تاکید بر این که بانک مسکن باید با بخش خصوصی تعامل داشته 

باشد، ادامه داد: در بحث شهرک سازی و ساخت و ساز مسکن در سواحل 

باید از توان و ظرفیت انبوه سازان استفاده شود نه شرکت های خصولتی.

رئیس انجمن انبوه سازان با انتقاد از وزارت راه و شهرسازی در خصوص 

شهرک سازی، گفت: در این رابطه هیچ جلسه ای با سازندگان و انبوه سازان 

برای ورود آنها به این فرآیند برگزار نشده است. تنها مشاور اقتصادی 

وزیر راه  وشهرسازی به ما اطلاع داد که در حال برنامه ریزی برای احداث 

شهرک های ساحلی هستند.

تجارت خارجی کشور در 
دولت سیزدهم به ۲۷۶ 

میلیارد دلار رسید

میزان تجارت خارجی کشور در ۲۹ ماه فعالیت دولت 

سیزدهم به ۴۱۰ میلیون تن کالا به ارزش ۲۷۶ میلیارد دلار 

رسید.

از این میزان تجارت خارجی در دولت سیزدهم )1/6/1400 لغایت  

30/10/1402( 314 میلیون و 42 هزار تن به ارزش 125 میلیارد و 804 

میلیون دلار به صادرات اختصاص داشت.

براساس این گزارش میزان واردات در 29 ماه فعالیت دولت سیزدهم به 

میزان 95 میلیون و 858 هزار تن و به ارزش 149 میلیارد و 558 میلیون 

دلار بوده است.

این گزارش در خصوص جزئیات آمار عملکرد تجاری کشور در دولت 

یازدهم می افزاید: در 7 ماهه اول شروع به کار دولت سیزدهم 

)1/6/1400 لغایت پایان اسفند 1400( 76 میلیون و 740 هزار تن کالا به 

ارزش 31 میلیارد و 192 میلیون دلار صادر و 25 میلیون و 817 هزار تن 

کالا به ارزش 34 میلیارد و 890 میلیون دلار وارد کشور شد.

براساس این گزارش حجم کل تجارت خارجی کشور در سال 1401 به 

میزان حدود 161.5 میلیون تن و به ارزش حدود 114.5 میلیارد دلار بوده 

است که از این رقم 124 میلیون و 252 هزار تن کالا به ارزش 54 میلیارد 

و 139 میلیون دلار به صادرات و 37 میلیون و 358 هزار تن کالا به ارزش 

60 میلیارد و 309 میلیون دلار به واردات اختصاص یافت.

براساس این گزارش، در 10 ماهه سال جاری نیز 113 میلیون و 51 هزار 

تن کالا به ارزش 40 میلیارد و 472 میلیون دلار صادر و 32 میلیون و 683 

هزار تن کالا به ارزش 54 میلیارد و 359 میلیون دلار وارد کشور شده 

است.

وضعیت مبهم پروژه های 
نهضت ملی مسکن/ 

پیشرفت واحدهای مسکن 
ملی چقدر است؟

بر اساس قانون جهش تولید مسکن دولت سیزدهم باید تا سال 1404 

سالانه یک میلیون واحد مسکونی در قالب طرح نهضت ملی مسکن 

احداث کند.در این راستا طبق اظهارات وزیر راه و شهرسازی تاکنون 

ساخت بیش از 2 میلیون واحد مسکونی آغاز شده است. مهرداد بذرپاش 

هفته گذشته در حاشیه سفر هیئت دولت به استان هرمزگان گفته 

بود: 2 میلیون و 40 هزار واحد نهضت ملی مسکن در سراسر کشور در 

حال ساخت است و این عدد مرتب افزوده می شود، در تلاشیم تمامی 

هدف گذاری در دولت در زمینه مسکن به اجرا درآید.

حدود 31 ماه از آغاز به کار دولت سیزدهم می گذرد و ساخت نیمی از 

واحدهای نهضت ملی مسکن آغاز شده است؛ پروژه هایی که پیشرفت 

فیزیکی آنها مشخص نیست و شخص مسئول در این رابطه )معاون 

مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی( علاقه  چندانی به اطلاع رسانی 

آن ندارد.هادی عباسی هفته گذشته در یکی از معدود اظهاراتش درباره 

نهضت ملی مسکن گفته بود:  هم اکنون ساخت 2 میلیون واحد مسکونی 

نهضت ملی در کشور شروع شده است که هر کدام از این واحدها در 

مراحل مختلفی قرار دارد.وی افزود: برخی از این واحدها در مرحله 

آماده سازی اراضی هستند و فرآیند تخصیص زمین و شروع عملیات 

آماده سازی انجام شده و برخی نیز به اتمام رسیده و به متقاضیان تحویل 

داده شده است.یکی از نقدهایی که به عملکرد معاونت مسکن و 

ساختمان وزارت راه و شهرسازی وارد است، عدم اطلاع رسانی در خصوص 

وضعیت پروژه های نهضت ملی است؛ این که واحدهای مذکور پس 

از 2 سال و 7 ماه در چه وضعیتی به سر می برند، پیشرفت فیزیکی آنها 

چه میزانی است؟ در چه مناطقی در حال ساخت هستند؟ و... .

در این بین برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی جور این کم کاری را 

به دوش می کشند، به عنوان نمونه رئیس کمیسیون عمران مجلس اواخر 

مهرماه امسال با اعلام اینکه »تاکنون برای 2 میلیون واحد طرح نهضت 

ملی مسکن، زمین احصا شده است«، گفته بود: طبق آمار وزارت راه و 

شهرسازی 1.5 میلیون واحد مسکونی با میانگین پیشرفت 25 درصد در 

حال ساخت است.

واکنش اعضای شورای شهر 
تهران به احداث مسکن 

توسط چینی ها
دویست و سیزدهمین جلسه شورای شهر تهران صبح امروز به ریاست 

مهدی چمران برگزار شد.در ادامه جلسه برخی از اعضای شورای شهر 

تهران تذکراتی را در حوزه های مختلف مطرح کردند.

ناصر امانی؛ عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران با اشاره 

به مطرح شدن مسئله حضور شرکت های چینی در مناطق بافت فرسوده 

جهت ساخت مسکن گفت: با توجه به شعار تهران کلانشهر الگوی جهان 

اسلام و فرمایش مقام معظم رهبری در این خصوص نظر شورا این است 

که شهرداری چنانچه دنبال این کار است حتما باید شورا را قانع کند و 

بنده به شدت تذکر می دهم که در این زمینه اقدام نکند.

وی همچنین به خرید اتوبوس از کشور چین اشاره کرد و افزود: خرید 

اتوبوس از چین بنا بر شرایط اضطرار است و با توجه به مشکلات 

شهروندان در بخش حمل و نقل ناچاریم نسبت به تامین کمبود اتوبوس 

اقدام کنیم. اما در مسکن توانایی و ظرفیت کاملی در کشور وجود دارد و 

نیاز به ورود چینی ها برای ساخت مسکن نداریم.

سید محمد آقامیری؛ رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران نیز در جلسه 

امروز به انتخاب شهردار تهران به عنوان دستیار ویژه رئیس جمهور اشاره 

کرد و افزود: این موضوع نشاندهنده توانمندی شهرداری است.

وی تصریح کرد: تاکنون 17 هزار معتاد متجاهر جمع آوری شده است و با 

توجه به آمار 21 هزار نفری معتادان متجاهر در شهر تهران باید حدود 5 

هزار نفر دیگر جمع آوری و ساماندهی شوند.

آقامیری ادامه داد: بیش از 8 هزار ظرفیت خالی در مراکز یاوشهر توسط 

شهرداری تهران ایجاد شده و این موضوع بسیار مهم است و روز گذشته 

نیز فاز دوم یاورشهر 9 با ظرفیت 2500 نفر افتتاح شد.

وی اظهار امیدواری کرد با توجه به دغدغه شورا و شهرداری تهران تا 

پایان سال تمامی معتادان متجاهر در پایتخت جمع آوری شوند.

مهدی عباسی؛ رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران نیز 

با اشاره به اظهارات معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران مبنی بر 

ساخت مسکن توسط چینی ها گفت: معاون شهردار باید بر اساس جایگاه 

و حد و اندازه خود درخصوص احداث مسکن صحبت می کرد. اگر ساخت 

مسکن توسط شرکت های چینی در شورا مطرح و تصویب می شد آن زمان 

معاون آقای شهردار می توانست در این خصوص اظهارنظر کند.

پرویز سروری نایب رئیس شورای شهر تهران با اشاره به بارندگی های اخیر 

اظهار کرد: بخشی از نیاز سدهای خالی شده بواسطه این بارندگی ها 

تامین شد و تلاش شهرداری تهران و نیروهای انسانی برای برف روبی و 

بازگشایی معابر در روزهای گذشته قابل تقدیر است.

نایب رئیس شورای شهر تهران افزود: در جلسه امروز در صحن به گونه ای 

صحبت شد که گویا نخستین بار است که از یک کشور خارجی برای 

ساخت مسکن استفاده می شود! و این در حالی است که ساختمان هایی 

در پردیس توسط شرکت های ترکیه ای احداث شده اند و احداث مسکن 

توسط چینی ها اتفاق تازه ای نبود که در جلسه امروز با حرارت به آن 

پرداخته شد.سروری با اشاره به اینکه در عرضه و تقاضا با فاصله نجومی 

مواجه ایم، افزود: اگر در مسکن به ویژه در بافت مسکونی اقدامی انجام 

می گیرد باید مورد حمایت قرار بگیرد نه اینکه به عنوان یک ضعف عنوان 

شود.وی ادامه داد: مشکلاتی که در تامین اتوبوس داریم در مسکن نیز 

وجود دارد و مهمترین مسئله که با وجود اقدامات صورت گرفته هنوز به 

نتیجه نرسیده ایم، مسئله سرمایه گذاری است و لذا از اقدامات شهرداری 

تهران در ارتباط با توسعه مسکن قدردانی می شود.
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اجتماعی و ورزشی

وجود ۳۵۰ بیمارستان 
با عمر بالای ۲۵ سال در 

کشور/ پروانه »بیمارستان 
گاندی« تمدید نشده بود

سعید کریمی امروز، یکشنبه، در نشست خبری در وزارت بهداشت درباره 

ماجرای آتش سوزی بیمارستان گاندی و وضعیت ایمنی بیمارستان ها اظهار 

کرد: شهرداری، وزارت بهداشت، وزارت مسکن و شهرسازی و وزارت کار 

موظف به رفع خطرات ساختمان های ناایمن هستند . ما 350 بیمارستان 

داریم که عمر بالای 25 سال دارند البته سن بالای 25 سال فرسوده 

حساب نمی شود اما نیاز به بازسازی دارد.

وی درپاسخ به این سؤال که »چرا وزارت بهداشت به این مراکز با 

وجود مشکلات ایمنی مجوز می دهد؟« ابراز کرد: به دلیل عدم رعایت 

استانداردهای آتش نشانی، عدم رعایت ایمنی و عدم عقد قرارداد 

با بیمه ها به حدود 300 بیمارستان پروانه نداده بودیم و به این 

بیمارستان ها مهلت داده بودیم که ظرف 6 تا 12 ماه رفع خطر کنند؛ 200 

بیمارستان ایمن سازی و رفع خطر را انجام دادند اما پروانه 100 بیمارستان 

به دلیل عدم رفع مشکلات مذکور، تمدید نشده است که بیمارستان گاندی 

نیز جزو همین بیمارستان هایی بود که مجوزش تمدید نشده بود.

معاون درمان وزارت بهداشت در پاسخ به سؤال مبنی بر این که »وزارت 

بهداشت چه برخوردی با مسئولین بیمارستان گاندی داشته است؟« 

تصریح کرد: برای این 100 بیمارستان اعم از بیمارستان گاندی که 

پروانه  شان تمدید نشده بود چند راهکار وجود داشت؛ یکی اینکه براساس 

قانون پلمب می شدند اما این کار نشدنی است زیرا با معضل بیکاری 

پرسنل و کاهش خدمت رسانی به بیماران مواجه می شویم، اما راه دیگر 

این است که مسئولین بیمارستان به مراجع قضایی معرفی شوند که 

در زمان حاضر دادستانی به این موضوع ورود کرده است؛ پیش از این 

اخطارها و مهلت رفع خطر به مسئولین بیمارستان ها داده شده بود و 

نمی توان گفت که بیمارستان گاندی به دلیل مشکلات مالی نتوانسته است 

رفع خطر را انجام دهد.

کریمی درباره علت انجام اعتباربخشی بیمارستان های ناایمن نیز گفت: 

ما در همه مراکز درمانی اعتباربخشی را انجام می دهیم تا تحت نظارت 

وزارت بهداشت قرار بگیرند؛ برای بیمارستان هایی که اخطار گرفته بودند 

نیز اعتباربخشی صورت گرفت اما صدور گواهی اعتباربخشی را منوط به 

تمدید پروانه کرده ایم. درباره بیمارستان گاندی نیز اعتباربخشی صورت 

گرفته اما صدور گواهی آن منوط به تمدید پروانه است.

کاهش ۲.۳درصدی »سقط 
درمانی«/ شکایت از 

»دندان پزشکان« در صدر 
قرار دارد

عباس مسجدی؛ رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور یکشنبه، در نشست 

خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد: در بدو تشکیل سازمان پزشکی قانونی 

تعداد 50 مرکز برای ارائه خدمات داشتیم و اکنون 470 مرکز داریم.

وی افزود: امروز در آمریکا کیتی که در آزمایشگاه های ژنتیک و پزشکی 

قانونی مورد استفاده قرار می گیرد، 27 لوکوس است، ما در ایران کیتی در 

سازمان پزشکی قانونی استفاده می کنیم، 28 لوکوس است.

مسجدی گفت: تعداد آزمایشگاه های ژنتیک 10 مورد بوده است که 

آزمایشگاه مرکزی در سازمان هم ایجاد شده است که در مجموع 11 

آزمایشگاه ژنتیک داریم و تا کنون 59 هزار پروفایل ژنتیک در این مراکز 

ثبت شده است.رئیس سازمان پزشکی قانونی بیان کرد: زمان پاسخگویی 

در تشریح اجساد در سال 1372 حدود 180 روز بوده که اکنون این مدت 

زمان به 64 روز رسیده است.

وی ادامه داد: در سال 1372 تعداد 150 پزشک و اکنون 894 پزشک در 

سازمان پزشکی قانونی داریم.

مسجدی با اشاره به آمارهای مربوط به مسمومیت با گاز CO خاطرنشان 

کرد: در سال 1401 تعداد 460 مورد مسمومیت گزارش شده است و 

امسال 405 مورد ثبت شده است که از این تعداد حدود 181 مورد فقط 

در فصل پاییز ثبت شده است.

رئیس سازمان پزشکی قانونی گفت: در سال گذشته تعداد 1531 مورد 

سوختگی در سازمان پزشکی قانونی ثبت شده است که امسال این عدد 

به 1505 مورد رسیده است، یعنی کاهش 2.2درصدی داشته است.

وی درباره آمار مربوط به غرق شدگی گفت: تعداد 871 مورد غرق شدگی 

از ابتدای سال تا کنون ثبت شده است که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 15 درصد کاهش داشته است.

مسجدی آمار مربوط به حوزه سقط درمانی را هم اعلام کرد: در سال 

1401 حدود 8 هزار و 277 مورد پرونده سقط درمانی تشکیل شده است 

که امسال این عدد به 8 هزار و 511 مورد رسیده است، یعنی 3 و نیم 

درصد تشکیل این پرونده ها افزایش داشته است.

ساخت مسکن ارزان برای فرهنگیان/ جذب فرزندان 
معلمان در »صندوق ذخیره فرهنگیان«

محسن احمدی در جمع مدیران عامل هلدینگ های پنج گانه و معاونان و مدیران صندوق ذخیره فرهنگیان، توجه به اقتصاد دانش بنیان و دیجیتال، 

مولدسازی دارایی ها، اتمام طرح های نیمه تمام، اجرای دقیق موازین حاکمیت شرکتی، تخصص گرایی و افزایش سلامت و انضباط مالی و سازمانی را در 

کنار توجه به منزلت و معیشت فرهنگیان از مهم ترین برنامه های راهبردی دوره جدید مدیریت صندوق ذخیره فرهنگیان عنوان کرد.

وی با اشاره به ماموریت های کلان صندوق، به ضرورت افزایش سودآوری به منظور ارتقاء ارزش دارایی ها و استفاده بهینه از فرصت های اقتصادی تأکید 

کرد و افزود: در همه  هلدینگ ها و شرکت های تابعه باید ضمن سودآوری پایدار و ارزشمند، در مسیر خلق منابع پایدار و اطمینان بخش حرکت کنیم.

مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان، تکمیل طرح های نیمه تمام و مولدسازی دارایی ها، افزایش شفافیت مالی و اداری و توانمندسازی سرمایه های انسانی 

را لازمه تبدیل شدن صندوق ذخیره فرهنگیان به الگوی بنگاه داری نوین بیان کرد و گفت: افزایش سلامت کاری و هم افزایی بین بخشی به منظور توسعه 

نظام حاکمیت شرکتی مورد تاکید است.

ادغام و انحلال شرکت های زیان ده
احمدی، ادغام یا انحلال برخی شرکت های زیان ده یا توسعه و تکمیل برخی طرح ها را در راستای هم افزایی بین بنگاهی دانسته و بر ضرورت ساماندهی 

امور از محل منابع درون زا تأکید کرد.

مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان یکی از انتظارات جامعه فرهنگیان، دولت و وزارت آموزش و پرورش از این صندوق را افزایش کنترل های 

داخلی و نظارت هوشمند و مستمر بر فعالیت های مالی و بازرگانی شرکت های تابعه برشمرد.

مدیران باانگیزه جایگزین انتصاب های سفارشی
وی یادآور شد: کسانی که با سلامت، پاکدستی و مسئولیت پذیری مأموریت های اصلی محوله را به انجام می رسانند مشکلی برای ادامه فعالیت در 

صندوق نخواهند داشت، اما انتصاب های سفارشی و غیرتخصصی پذیرفته نیست و مدیران شایسته، متخصص و باانگیزه جایگزین خواهند داد.

اولویت جذب فرزندان معلمان
احمدی صندوق ذخیره فرهنگیان را صندوقی بین نسلی و متعلق به آحاد جامعه فرهنگیان کشور دانست که باید برای نسل های بعدی به خوبی 

محافظت شود، لذا باید بسترهای مناسب برای پرورش مدیران جوان و کارآمد با اولویت جذب فرزندان نخبه و تحصیل کرده متخصص از میان خانواده 

معلمان در دستور کار قرار گیرد.

وی همچنین با تأکید بر اصل شفافیت و ضرورت نظارت و مبارزه همه جانبه با فساد گفت: در ادوار گذشته هر زمان و هرجا که ابهام، عدم شفافیت و 

تاریکی بر روند فعالیت ها سایه افکنده بود، آسیب های جبران ناپذیری بر پیکره این صندوق وارد ساخته و نهایتاً علاوه بر خسارات مالی، وجهه و اعتبار 

صندوق را نیز خدشه دار کرده است، از این رو مسئولیت داریم با افزایش شفافیت و سلامت در جهت احیاء برند این موسسه تلاش مضاعف کنیم.

استمرار طرح ارزش مالکانه، طرح های معیشتی برای فرهنگیان
احمدی در پایان سخنان خود بار دیگر بر ضرورت توجه جدی به منزلت و معیشت صاحبان این صندوق تأکید کرد و گفت: اقدامات خوبی برای بهبود 

خدمت رسانی به فرهنگیان عضو صورت گرفته که در این خصوص از تلاش های گذشتگان قدردانی می کنیم اما لازم است روند خدمت گزاری و خدمات 

دهی شتاب بیشتری گرفته و تلاش همه جانبه ای برای انجام اقدامات شایسته تر صورت پذیرد.

وی آماده سازی فوری شرکت های سرمایه پذیر برای ورود به بازار سرمایه و پذیرش در بورس اوراق بهادار را مورد تاکید قرار داد و اظهار داشت: اجرای 

دقیق و سریع باقیمانده طرح ارزش مالکانه مهم ترین اقدام در این راستا به شمار می آید.

مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان همچنین از برنامه ریزی برای احیاء بانک سرمایه با هدف استفاده مطلوب فرهنگیان از ظرفیت این بنگاه و 

بهره مندی از طرح های نوین بیمه های عمر و زندگی در بیمه معلم برای آینده بهتر و آرامش بیشتر اعضاء خبر داد.

وی بیان کرد: طرح های متنوع دیگری نظیر طرح نهضت و ساخت مسکن ارزان برای فرهنگیان، ارائه انواع کارت های اعتباری، منزلت و کارت رفاهی 

برای خرید جهیزیه فرزندان و طرح خرید اقساطی کالا و لوازم خانگی و خدمات لیزینگ خودرو و برگزاری تورهای دسته جمعی ارزان قیمت از جمله 

طرح هایی است که در دست اقدام قرار خواهد گرفت.

نظر مثبت »بیمه سلامت« 
درباره رشد تعرفه های 

پزشکی/ پوشش بیمه ای 
رایگان ۱۲.۵ میلیون 

ایرانی

محمدمهدی ناصحی امروز در نشست خبری با اصحاب رسانه که به 

مناسبت دهه فجر و تشریح دستاوردهای حوزه سلامت در وزارت 

بهداشت برگزار شد، اظهار  کرد: در زمان حاضر 12.5 میلیون نفر در 5 

دهک اول تحت پوشش رایگان بیمه سلامت قرار گرفته اند.

وی درباره نظر سازمان بیمه سلامت درباره مصوبه شورای عالی بیمه 

سلامت مبنی بر افزایش 46 درصدی تعرفه های پزشکی گفت: تعرفه 46 

درصدی که در شورای عالی بیمه مصوب شده، ابتدا به سازمان برنامه و 

نهایتا به هیئت وزیران می رود تا تایید شود و با توجه به منابع عمومی 

کشور برای آن تصمیم گرفته می شود که میزان رشد آن چقدر باشد اما ما 

نسبت به افزایش نرخ تعرفه های پزشکی نظر مثبت داریم.

لزوم تجمیع منابع مالی بیمه ها
مدیرعامل بیمه سلامت ایران با بیان این که به دلیل تقدم پیشگیری بر 

درمان، معاونت پیشگیری در این سازمان ایجاد شده است، گفت: تجمیع 

منابع مالی بیمه ها یک ضرورت است که در صورت ایجاد سامانه یکپارچه 

منابع مالی، شاهد صرفه جویی در منابع، تسهیل در نظارت و ارتقای 

خدمات خواهیم بود.وی با بیان این که تأمین بیمه پایه ای که در خور 

شان مردم باشد وظیفه ماست ولی در زمینه بیمه جامع و کامل هنوز 

نقص داریم، گفت: افراد اکنون در کوتاه ترین زمان از طریق سامانه بیمه 

سلامت به راحتی می توانند بیمه شوند؛ مادران باردار و فرزندشان تا 5 

سالگی رایگان بیمه هستند.وی افزود: بیمه ناباروری نیز تا 90 درصد 

در سیستم دولتی پوشش داده شده و در بخش خصوصی نیز خدمات 

ناباروری را با تعرفه غیردولتی پوشش می دهیم.

ناصحی خاطرنشان کرد: خدمات اوتیسم و توانبخشی برای اولین بار 

در کشور تحت پوشش بیمه پایه قرار گرفته و به صندوق صعب العلاج 

الحاق شده است.

وی با ابراز امیدواری برای اجرای برنامه سلامت خانواده در تمام کشور 

گفت: برنامه سلامت خانواده هم اکنون در بسیاری از شهرها اجرایی 

شده و اگر به طور کامل در تمام شهرها اجرایی شود، خرید خدمت آن 

توسط بیمه انجام خواهد شد.

جزئیات خدمات صندوق بیماران خاص و صعب العلاج
مدیرعامل بیمه سلامت ایران بیان کرد: صندوق صعب العلاج سال قبل 5 

همت اعتبار داشت و امسال 7 همت اعتبار دارد و اعتبارات سال جاری 

این صندوق تا حدود 90 درصد محقق شده است. تعداد 15 بیماری 

دیگر نیز در این حوزه توسط کارشناسان در حال بررسی است و پس از 

بررسی ها برای پوشش در سامانه قرار می گیرد.

ناصحی افزود: بالای 90 درصد داروهای بیماران صعب العلاج از 70 

درصد تا 100 درصد، تحت پوشش بیمه است. به عنوان مثال 100 درصد 

داروهای هموفیلی تحت پوشش بیمه قرار دارد و برخی از داروهای 

گران قیمت جدید مثل داروهای دیابت نیز تحت پوشش قرار گرفته اند و 

در مجموع حدود 66 داروی جدید را در این بخش تحت پوشش برده ایم 

که برخی از آن ها داروهای ترکیبی هستند.

وی ادامه داد: صندوق بیماران خاص و صعب العلاج، خدمات بستری، 

سرپایی، دارویی و سایر خدمات سلامتی این بیماران را تحت پوشش قرار 

می دهد و تاکنون 2 میلیون نفر از این بیماران در این صندوق نشان دار 

شده اند.

ناصحی با بیان این که پرهزینه ترین خدمات این افراد دارویی است، 

یادآور شد:1950 دارو تحت پوشش بیمه ها هستند.

وی با بیان این  که بخش زیادی از کارکنان دولت و مردم از بیمه های 

تکمیلی بهره می برند؛ تأکید کرد: باید ارتباط داده ای و آماری بین این 

بیمه ها با سایر بیمه های پایه برقرار باشد که البته ارتباط بین بیمه 

سلامت با بیمه های تکمیلی تا حد زیادی برقرار شده است.

پوشش بیمه ای 17 خدمت دندانپزشکی در بیمه سلامت
مدیرعامل بیمه سلامت ایران همچنین با اشاره به تحت پوشش بودن 17 

خدمت دندانپزشکی، گفت: خدمات پیشگیری دندانپزشکی تحت پوشش 

بیمه پایه قرار دارد ولی هزینه از جیب مردم بیشتر در بخش خدمات 

پرهزینه دندانپزشکی مانند ترمیم ریشه است که در جلسه آینده شورای 

عالی بیمه در خصوص آن تصمیم گیری خواهد شد.

ناصحی افزود: در کشور 9228 موسسه است که 1647 موسسه 

دندانپزشکی با بیمه سلامت قرارداد دارند که روز بروز بر تعداد آن ها 

افزوده می شود. خدمات دندانپزشکی برای مادران باردار، زنان شیرده و 

کودکان زیر 14 سال نیز رایگان است.

ناصحی با اشاره به تحت پوشش بیمه قرار گرفتن خدمات روانشناسی نیز 

بیان کرد: با توجه به نیاز برخی از افراد جامعه از خدمات مشاوره های 

روانشناسی به ویژه در حوزه خانواده، برای نخستین بار 6 خدمت 

روانشناسی نیز تحت پوشش بیمه پایه قرار گرفته و در صورت استقبال 

مردم و مراکز ارائه خدمت، این پوشش ها گسترش خواهد یافت.

توسعه زیرساخت های زنان با راه اندازی »شهربانو، 
شهردخت و مراکز مهارت آموزی کوثر«

شهردار منطقه ۱۱ از اقدامات جهادی این منطقه برای توسعه زیرساخت های زنان، طی یک سال گذشته خبر داد و گفت: 

هم زمان با سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، سه زیرساخت شهربانو، شهردخت و خانه های کوثر برای بانوان منطقه به بهره برداری 

می رسد.

سیدمحمد موسوی، شهردار منطقه 11 شهر تهران با بیان اینکه زیرساخت های حوزه زنان در این منطقه طی 20 سال گذشته مغفول مانده اند، گفت: 

راه اندازی دو مرکز مهارت آموزی کوثر، ویژه اشتغال زایی بانوان سرپرست خانوار و بانوان بدسرپرست از جمله اقداماتی بود که با هدف توجه به این 

امر در دستور کار شهرداری منطقه قرار گرفت.

موسوی ضمن یادآوری این مطلب که نوسازی و بهسازی مجموعه های بانوان از سرفصل های طرح تحول بیست گانه خدمت شهر تهران به شمار می رود، 

افزود: منطقه 11 به منظور اجرای این طرح و پاسخ به نیاز بانوان منطقه، 3 پروژه کلان عمرانی و خدماتی شامل مجموعه فرهنگی-ورزشی شهربانو، 

شهردخت و راه اندازی مراکز مهارت  آموزی کوثر را طی یک سال گذشته به انجام رساند که به امید خدا هم زمان با سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، این 

پروژه افتتاح می شوند و به بهره برداری می رسند.

حمیدرضا عموزاده، معاون امور اجتماعی و فرهنگی منطقه درباره مرکز مهارت آموزی کوثر یک و دو نیز توضیح داد: این دو واحد با متراژ 73 و 69 

مترمربع در ناحیه 4 و محله هلال احمر شهرداری منطقه 11 واقع شده اند که اولی به بسته بندی شکلات و دومی به خیاطی اختصاص پیدا خواهد کرد.

عموزاده با بیان اینکه نزدیک به سه روز است که مراحل مقدماتی راه اندازی این مراکز شروع شده، ادامه داد: با نگاه ویژه شهردار محترم منطقه در 

مورد ضرورت راه اندازی مراکزی ویژه بانوان، این پروژه آغاز شده و بهره بردار هم اکنون در حال اقدامات عمرانی، نظیر مرمت، رنگ آمیزی، شست وشو 

و تجهیز وسایل همچون نصب سینک و کابینت است.وی یادآور شد: برای راه اندازی مجموعه های مرکز مهارت آموزی کوثر، کارگروه تأییدیه بهره برداران، 

توسط اداره توانمندسازی اداره کل امور زنان و خانواده شهرداری تهران تشکیل می شود که پس از بررسی و تأییدیه، بهره بردار، موظف می شود، با توجه 

به شرایط ملک، نسبت به اشتغالزایی بانوان زنان سرپرست خانوار و بدسرپرست اقدام کند.معاون امور اجتماعی و فرهنگی منطقه با اشاره به راه اندازی 

یک مرکز دیگر در مجتمع ولیعصر )عج( گفت: مجموعه دیگری با موضوع تولید سینک آشپزخانه، طبق همین روال در آن مجتمع قرار است ایجاد شود 

که رویکرد آن هم اشتغال زایی برای بانوان بدسرپرست و سرپرست خانوار خواهد بود.



 روزنامه سراسری سیاسی ، اقتصادی و فرهنگی صبح ایران |  دو شنبه 16 بهمن 1402 | 24 رجب February 5 | 1445 2024 | سال نهم | شماره 1768

ایران

درویشیان: امضاهای طلایی جمع آوری شد/ واگذاری 
زمین پرفسادترین حوزه ها بود/ در مبارزه با فساد 

 ملاحظه ای با کسی نداریم

حجت الاسلام والمسلمین حسن درویشیان رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور صبح یکشنبه، در شورای اداری استان کرمان با تبریک دهه فجر انقلاب 

اسلامی و عید بزرگ مبعث حضرت پیامبر گرامی اسلام)ص(، اظهار داشت: در این بهار آزادی یاد و خاطره حضرت امام خمینی)ره( و همه شهیدان 

به ویژه شهید سپهبد قاسم سلیمانی را گرامی می داریم.

وی با بیان اینکه »امروز برکات شهادت حاج قاسم را در جبهه مقاومت بیشتر از گذشته احساس می کنیم و حاج قاسم در این پیروزی ها نقش آفرین 

است«، گفت: دشمن حتی از زائران شهید سلیمانی هم هراسان است و شهدای انفجار تروریستی کرمان مظلومانه به شهادت رسیدند.

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور با تأکید به اینکه »امروز فرصتی برای خدمتگزاری به مردم برای ما فراهم شده است که باید غنیمت شمرده شود 

و مراقبت کنیم که از خدمت به مردم دریغ نکنیم«، افزود: فرصت ها محدود است و باید قدر فرصت خدمتگزاری به مردم را دانست.

وی با ابراز اینکه گفتمان دولت سیزدهم گفتمان امام)ره( و مقام معظم رهبری است که در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی توسط رهبر معظم انقلاب 

اسلامی بیان شده است، ادامه داد: همه اقدامات باید مبتنی بر بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی شکل بگیرد.

درویشیان با اشاره به اینکه دولت سیزدهم خدامحوری، مردمی بودن، عدالت طلبی و فسادستیزی را با جدیت دنبال می کند و محور تمام برنامه های 

دولت است، گفت: اصول 12گانه پیشگیری و مقابله با فساد را رئیس جمهور ابتدای دولت ابلاغ کردند و بر این اصول هستند.

وی با تصریح به اینکه شفاف سازی یکی از این اصول است چرا که یکی از بسترهای فساد عدم شفافیت فعالیت های دستگاه های اجرایی است، ادامه 

داد: دولت در شرکت های دولتی و بانک ها بر شفاف سازی تأکید دارد و فعالیت ها باید در معرض عموم قرار بگیرد.

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور با اعلام اینکه صورت حساب مالی بیش از یک هزار شرکت در این دولت در سامانه ها منتشر شده است، 

خاطرنشان کرد: شایسته گزینی از مهمترین اصول 12گانه دولت است و تأکید داریم که کارگزاران دولت مردمی باید شایستگی های لازم و تعهد به 

ارزش های اسلامی را داشته باشند؛ ملاک شایستگی است و فرقی نمی کند به جایی وابستگی داشته باشند.

وی با تصریح به اینکه »مبارزه با فساد خط قرمز رئیس جمهور است و در مبارزه با فساد هیچ تعارف و ملاحظه ای با کسی نداریم«، گفت: 

فرهنگ سازی برای نظارت همگانی را پیگیری می کنیم؛ مدیران باید بر زیرمجموعه خود نظارت لازم را داشته باشند و این از وظایف مدیریت است.

درویشیان با اشاره به اینکه هیچ سطحی از سطوح کشور از نظارت مستثنی نیست، تأکید کرد: نظارت را مچ گیری و یا عدم اعتماد به مدیران نمی دانیم 

بلکه در جهت پیشگیری از فساد و حفظ مدیر است.

وی با بیان اینکه سهولت فرآیندها بسیار اهمیت دارد و دولت در صدور مجوزهای کسب وکار تسهیل داشته است، گفت: تلاش زیادی شده است که 

امضاهای طلایی جمع آوری شود و خود این مسئله بستر فساد اداری بوده است.

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور با ابراز اینکه »حمایت از فعالیت سالم مورد تأکید شخص رئیس جمهور است و ما برای برون رفت از وضع موجود 

اقتصاد کشور راهی جز افزایش تولید نداریم«، افزود: برخورد قاطع، دقیق و مؤثر با فساد همواره مورد تأکید دولت سیزدهم است.

وی با بیان اینکه در هر موردی که زمینه فساد احساس شود جلوی آن گرفته می شود و در نمونه های مختلفی دولت فساد موجود را گزارش داده و فرد 

متخلف را برکنار کرده است، ادامه داد: شناسایی بسترهای فساد مورد تأکید رئیس جمهور است.

درویشیان با اعلام اینکه بسیاری از گلوگاه های فساد شناسایی شده است، اضافه کرد: یکی از پرفسادترین حوزه ها در بحث واگذاری زمین بود که پنجره 

واحد زمین در این راستا ایجاد شده است؛ همه دستگاه های متولی زمین باید توجه داشته باشند که فعالیت آنها رصد می شود.

وی با یادآوری اینکه لایحه حمایت از افشاگران فساد به مجلس ارائه و تصویب هم شد که گام مهمی برای پیشگیری و مقابله با فساد در کشور است، 

متذکر شد: اقدامات دولت قابل توجه است اما ضعف در اطلاع رسانی وجود دارد.

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور با یادآوری اینکه رئیس جمهور بیش از 20 سفر خارجی و 45 سفر استانی داشته است، عنوان کرد: در سفرهای 

خارجی رئیس جمهور بیش از 220 تفاهم نامه امضا شده که در ایجاد توسعه روابط خارجی کشور بسیار اثرگذار است.

وی با تأکید به اینکه سفرهای استانی رئیس جمهور بسیار کاربردی است و مصوبات آن با جدیت و با برنامه زمان بندی پیگیری می شود، خاطرنشان کرد: 

شورای عالی ورزش کشور در 16 سال گذشته برگزار نشده بود و در این دولت برگزار شد.

درویشیان با ابراز اینکه آموزش و اطلاع از قوانین برای جلوگیری از فساد بسیار اهمیت دارد و مدیران باید به این نکته توجه داشته باشند، افزود: بخش 

قابل توجهی از تخلفات و پرونده هایی که تشکیل می شود به دلیل عدم اطلاع مدیران از قوانین است.

وی با تذکر اینکه نظارت مستمر بر زیرمجموعه و همچنین دقت به توان، تخصص و تجربه افراد در انتصابات مهم است و در انتصاب مدیران نباید به 

توصیه ها توجه شود، خاطرنشان کرد: در برخی استان ها این خلأ وجود دارد که نخبگان و دلسوزان دیده نمی شوند و نیاز است نشست های کاربری با 

آنها برگزار شود و نظرات این افراد شنیده شود که حتماً راهگشا خواهد بود.

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور با اشاره به اینکه رضایتمندی مردم از دستگاه های اجرایی در ارزیابی آنها بسیار اهمیت دارد و حتماً باید مورد 

توجه مدیران باشد و تکریم ارباب رجوع جدی گرفته شود، گفت: پاسخ استعلامات باید به موقع داده شود و مردم را نباید معطل بگذاریم؛ بیشتر 

گلایه های مردمی در این زمینه است.

وی با بیان اینکه واگذاری زمین و ساخت مسکن در این دولت بسیار جدی است و مدیران برای خانه دار شدن مردم باید اهتمام داشته باشند، افزود: در 

استان سردار دل ها حاج قاسم سلیمانی انتظار بیشتری از مدیران است که در تأسی از مکتب حاج قاسم خدمت گزار خوبی برای مردم باشند.

تسهیلات تشویقی منطقه 
آزاد قشم برای سازندگان 
و سرمایه گذاران در سطح 

جزیره

سعید اکبریان در نشست خبری با گرامیداشت ایام الله دهه مبارک فجر 

از ارایه بسته های تشویقی برای حمایت از مودیان و سازندگان ساختمانی 

همزمان با دهه مبارک فجر خبر داد و اظهار داشت: با تصمیم هیئت 

مدیره سازمان منطقه آزاد قشم، تسهیلات ویژه ای برای تشویق سازندگان 

و سرمایه گذاران در سطح جزیره قشم از 17 بهمن ماه امسال در نظر 

گرفته شده است.

معاون فنی و زیربنایی سازمان منطقه آزاد قشم گفت: براساس مصوبات 

هیات مدیره سازمان منطقه آزاد قشم، تمامی افرادی که در سالهای 

گذشته پروانه ساختمانی دریافت کردند و مهلت تمدید پروانه آنها گذشته 

است، می توانند تا پایان سال نسبت به تمدید اقدام کنند تا در سال آینده 

برای اتمام پروژه های خود اقدام کنند.

اکبریان تصریح کرد: افرادی که در سال های گذشته پروانه ساختمانی اخذ 

کردند، درصورت عدم مراجعه، مشمول فسخ می گردند.

وی خاطرنشان کرد: همچنین افرادی که درخواست پروانه ساختمانی یا 

پایان کار خود را ارائه کرده اند و به دلایل مختلفی امکان دریافت مجوز 

را نداشته و در مراحل مختلف اداری هستند، می توانند تمام یا بخشی از 

هزینه پروانه یا پایان کار را به صورت علی الحساب پرداخت نمایند و این 

میزان پرداختی، مشمول افزایش هزینه سال آینده نخواهد شد.

این مقام مسوول تاکید کرد: این حمایت به شرطی است که حداکثر تا 

پایان شهریور سال آتی پروانه یا پایانکار دریافت کنند.سرمایه گذارانی 

که درخواست پروژه جدید دارند، می توانند بخشی از بدهی جدید را از 

محل واحدهایی که در گذشته ساخته اند، پرداخت کنند.

وی تجمیع فرایندهای حوزه املاک و شهرسازی را از مهم ترین 

دستاوردهای این معاونت عنوان کرد و گفت: خدمات تایید مالکیت از 

25 روز به کمتر از یک هفته کاهش یافته است.

معاون فنی سازمان منطقه آزاد قشم ابراز داشت: با تصویب بسته های 

تشویقی از سوی هیات مدیره سازمان امیدواریم شاهد تسهیل فرآیندهای 

سرمایه گذاری و صدور مجوزهای ساختمانی در جزیره قشم باشیم.

اکبریان گفت: از سازندگان خواستاریم نسبت به زیباسازی و تامین ایمنی 

کارگاه های ساختمانی طبق ضوابط ابلاغی اقدام کنند زیرا درصور تعدی، 

ماموران سازمان طبق دستور مقام قضائی موظف به ساماندهی هستند.

استخدام جدید در سازمان 
دامپزشکی برای  ۶ هزار 

پست  بدون تصدی
مجتبی نوروزی  در دیدار با استاندار خراسان شمالی در استانداری، توجه 

به امنیت غذایی را مهم دانست و گفت: وزارت جهاد کشاورزی در 

شرایط کنونی باید محور اقتصاد و امنیت غذایی را مورد توجه و تاکید 

قرار دهد هر چند که با برنامه ریزی های انجام شده اقدامات خوبی 

صورت گرفته است.

وی افزود: 40 درصد تولید مرغ کشور توسط استان های گلستان، مازندران 

و گیلان انجام می شود که باید در خراسان شمالی نیز این حوزه فعال تر 

شود.

نوروزی با بیان اینکه در حوزه آبخیزداری هنوز اقدامات خوبی انجام 

نشده است، گفت: استان ها به مقوله آبخیزداری توجه ویژه داشته باشند. 

دامپزشکی در نگاه اول ساده به نظر می رسد اما بی توجهی به بیماری های 

مشترک موجب بحران می شود.

رئیس سازمان دامپزشکی کشور با بیان اینکه از اعتبارات ملی به حوزه 

دامپزشکی خراسان شمالی کمک خواهیم کرد، گفت: 6 هزار پست از 12 

هزار پست دامپزشکی کشور بدون تصدی است که درصدد جذب پست 

برای استان ها هستیم و خراسان شمالی نیز جزو این استخدامی هاست.

روستا را به عنوان مولد به جایگاه سابق خود برگردانیم
محمدرضا حسین نژاد؛ استاندار خراسان شمالی نیز در این دیدار گفت: 

در سیاست گذاری ها نیازهای استان باید سنجیده شود و روستا را به عنوان 

مولد به جایگاه سابق خود برگردانیم تا اقتصاد روستا متحول شود.

وی اتخاذ تصمیمات سنجیده در بخش کشتارگاه های صنعتی به ویژه 

برای بخش خصوصی را ضروری دانست و افزود: برای بخش خصوصیِ 

کشتارگاه ها سخت گیری هایی وجود دارد که باید در سطح کلان تسهیل 

شود.

استاندار خراسان شمالی هدف گذاری مهم استان را مدیریت بخش 

آب عنوان کرد و گفت؛  یکی از هدف گذاری های مهم ما مدیریت آب 

و انتقال آب های شمال استان است، لذا در بخش تخصیص آب برای 

مجتمع های بزرگ آبرسانی اتفاقات خوبی رخ خواهد داد.

دستیار وزیر اطلاعات: جامعه ورزشی در برابر جریان 
معاند نقش آفرینی  هوشمندانه داشته باشد

مدیرکل اطلاعات استان خراسان رضوی در نشست با روسای هیئت های ورزشی استان اظهار داشت: هجوم سنگین رسانه ای دشمن در راستای ناامید 

کردن مردم و بی رغبت کردن آنها نسبت به مشارکت در انتخابات صورت می گیرد و جامعه ورزشی در راستای مواجهه هوشمندانه با این رویکرد 

جریان معاند نقش آفرینی می کند.

وی ضمن اشاره به نقش فعال، اثرگذار و بی بدیل جامعه ورزشی در عرصه های مختلف ملی از جمله عرصه مهم انتخابات ادامه داد: در شرایط جهان 

امروز، ورزش صرفا کارکرد تک بعدی ندارد و یک مقوله چند وجهی و چند بعدی است.

مدیرکل اطلاعات خراسان رضوی گفت: امروزه کارکردهای مختلفی از جمله کارکردهای اجتماعی، فرهنگی، سیاسی، روانی، بهداشتی و حتی امنیتی برای 

ورزش متصور است.

وی افزود: ورزش یک پدیده اجتماعی با تنوع کارکردهاست و مهم ترین کارکرد آن ایجاد شور و نشاط در جامعه و تقویت مناسبات اجتماعی است.

دستیار وزیر اطلاعات  تصریح کرد: وظیفه جامعه ورزشی کشور صرفا قهرمان پروری نیست و مهم تر از آن ایجاد نشاط و پویایی در جامعه و تزریق امید 

و خودباوری ملی است.گفتنی است؛ تعدادی از فعالان ورزشی خراسان رضوی در ابتدای این نشست به بیان دیدگاه های خود پرداختند.

شهرک ها و نواحی 
صنعتی یزد به ۱۸ همت 

سرمایه گذاری زیرساختی 
نیاز دارد

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان یزد از نیاز 

شهرک ها و نواحی صنعتی یزد به ۱۸ همت سرمایه گذاری 

زیرساختی خبر داد.

مسلم فلاح زاده امروز در نشست خبری که به مناسبت ایام الله دهه 

مبارک فجر برگزار شد، اظهار داشت: شرکت شهرک های صنعتی در ایجاد 

بستر های مناسب جهت استقرار واحدهای صنعتی فعالیت می کند.

وی تامین شبکه های زیرساختی شهرک ها و نواحی صنعتی از جمله آب، 

برق،  گاز، مخابرات، فاضلاب و معابر را از جمله وظایف این مجموعه 

دانست و بیان کرد: مکان یابی، تملک، ایجاد و توسعه شهرک ها و نواحی 

هم از دیگر وظایف اصلی و مهم این شرکت است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان یزد افزود: توسعه بازار 

و همکاری های بین المللی با دیگر کشورها، حمایت از حضور در 

نمایشگاه های داخلی و خارجی، ایجاد خدمات کسب و کار و ارائه 

مشاوره رایگان، کمک به بهبود فضای کسب و کار و تعامل با حکمرانی، 

توسعه خوشه های صنعتی و ایجاد پیوند بین صنایع کوچک و متوسط 

با بزرگ از دیگر وظایف و فعالیت هایی است که در این بخش انجام 

می شود.

فلاح زاده خاطرنشان کرد: واگذاری اداره امور شهرک ها و نواحی به 

شرکت های خدماتی، ارتقای سطح کیفی کارمندان و برگزاری دوره های 

آموزشی هم در دستور کار این شرکت قرار دارد.

وی با بیان اینکه در حال حاضر 35 شهرک، ناحیه و منطقه ویژه اقتصادی 

مصوب در استان یزد داریم که شامل دو منطقه ویژه اقتصادی در یزد و 

ابرکوه، 19 ناحیه و 14 شهرک صنعتی می شود گفت: همچنین 29 شهرک 

و ناحیه صنعتی ما در حال بهره برداری هستند و استان یزد با نزدیک به 

10 هزار هکتار اراضی در اختیار، رتبه اول در این بخش را در کل کشور 

به خود اختصاص داده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان یزد عنوان کرد: از این 10 

هزار هکتار، به میزان 5 هزار و 692 هکتار وارد فاز عملیاتی شده و 3 

هزار و 805 هکتار هم صنعتی شده است.

فلاح زاده با بیان اینکه شش شهرک صنعتی ما تصفیه خانه فاضلاب دارند 

گفت: این تصفیه خانه ها پس از آنکه مدول دوم آن راه بیفتد نزدیک به 

9 هزار متر مکعب تصفیه انجام می دهد و بزرگترین تصفیه خانه صنعتی 

کشور به حساب می آید.

وی از اتصال 599 قرارداد و واحد صنعتی به تصفیه خانه خبر داد و 

گفت: همچنین نزدیک به 208 هکتار فضای سبز با پساب حاصل از این 

تصفیه خانه ها در حال آبیاری هستند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان یزد ادامه داد: تا به الان بیش 

از 4700 قرارداد با سرمایه گذاران و تولیدکنندگان منعقد شده و بیش از 

سه هزار و 25 هکتار اراضی به آنها واگذار شده و یک هزار و 658 واحد 

هم به بهره برداری رسیده است.

فلاح زاده افزود: بر اساس آمار ثبت شده در پروانه های بهره برداری، 33 

هزار و 172 نفر در این شهرک ها مشغول به فعالیت هستند و سرمایه 

گذاری عظیمی هم در آن رخ داده است.

وی یکی از مشکلات شهرک های صنعتی یزد را آب دانست و گفت: همه 

استان یزد با مشکل کمبود آب مواجه هستند و طبق قانون بودجه 1403 

ما باید به سمت منابع آبی نامتعارف حرکت کنیم و دیگر نمی توانیم از 

آب های متعارف از جمله آب های زیرزمینی استفاده کنیم.

مدیرعامل شرکت  شهرک های صنعتی استان یزد با بیان اینکه در حال 

حرکت به سمت استفاده از آب  انتقالی در شهرک های صنعتی هستیم 

گفت: تا به الان 457 لیتر آب از منابع زیرزمینی و روزمینی برای 29 

شهرک و ناحیه ما تامین شده و 413 مگاوات برق و 374 هزار متر مکعب 

گاز برای این محل ها تامین شده و 23 شهرک ما هم الان زیرساخت تلفن 

ثابت را دارند.

فلاح زاده برآورد کلی سرمایه گذاری در شهرک های صنعتی را تاکنون 

نزدیک به 16 همت دانست و گفت: برای مابقی شهرک ها و نواحی 

صنعتی یزد نیاز به 18 همت وجود دارد.

وی از ایجاد شش خوشه صنعتی کاشی و سرامیک، کنجدی، زیلو، سنگ، 

طلا و نساجی خبر داد و گفت: دو خوشه جدید کسب و کار گردشگری 

و نایلون پلاستیکی در حال ایجاد است و تاکنون هم یک هزار و 409 

دوره گردشگری با حضور 35 هزار و 327 فراگیر در سرفصل های مهارتی، 

کارشناسی، کارآفرینی و مدیریتی برگزار شده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان یزد خاطرنشان کرد: همچنین 

از 233 تور صنعتی هم با حضور 5 هزار و 370 صنعتگر در استان یزد 

حمایت به عمل آمده است.
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جهان

کنعانی: تداوم اقدام 
خودسرانه آمریکا و 

انگلیس تهدیدی برای صلح 
و امنیت بین المللی است

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان حملات هوایی و 

موشکی شب گذشته آمریکا و انگلیس به شهرها و مناطق مختلفی در 

یمن را به شدت محکوم کرد.

کنعانی این حملات را نقض مکرر حاکمیت و تمامیت ارضی یمن و 

نقض فاحش حقوق بین الملل توسط آمریکا و انگلیس دانست و افزود: 

تداوم این گونه اقدامات خودسرانه، یک ماجراجویی آشکار و تهدیدی 

نگران کننده برای صلح و امنیت بین المللی است.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: ماجراجویی های نظامی آمریکا 

و انگلیس در حمله نظامی به کشورهای منطقه ادامه سیاست و رویکرد 

اشتباه این دو کشور در استفاده از رویکرد نظامی گری برای پیشبرد 

اهداف نامشروع آنان در منطقه است و تعارض کاملاً آشکاری با ادعاهای 

مکرر واشنگتن و لندن دارد که می گویند خواستار گسترش جنگ و درگیری 

در منطقه نیستند.

وی گفت: آمریکا و انگلیس در تداوم حمایت تمام عیار خود از جنایات 

جنگی رژیم صهیونیستی، با اقدامات نظامی خود در سطح منطقه، 

در حال دامن زدن به هرج ومرج، بی نظمی، ناامنی و بی ثباتی با هدف 

ایجاد فضای تنفسی برای این رژیم جنایت پیشه و متهم به نسل کُشی 

فلسطینیان هستند و بی تردید جامعه بین المللی برای پاسخگو کردن 

آمریکا و انگلیس مسئولیت دارد.

شب گذشته آمریکا و انگلیس در دور جدید حمله خود به یمن علاوه بر 

صنعاء استان های حجة، ذمار و البیضاء را هدف قرار دادند. 

خبرنگار المیادین در صنعا گزارش داد که آمریکا و انگلیس مناطق جنوب 

و شرق صعناء را هدف حملات هوایی خود قرار دادند.

در پی این حمله صدای انفجارهای شدیدی در مناطق مختلف صنعاء 

شنیده شد.

منابع خبری گزارش دادند که دو منطقه عطان و النهدین در جنوب  و 

الحفا در شمال شرق صنعاء در این تجاوز هدف گرفته است.

سفر وزیر خارجه سودان به ایران پس از ازسرگیری 
روابط سیاسی

علی الصادق علی، وزیر امور خارجه سودان به منظور دیدار و گفتگو با مقامات ایران به تهران سفر می کند.

الصادق علی، قرار است در جریان این سفر با حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان دیدار و گفتگو کند.

مهر ماه گذشته دو کشور ایران و سودان در بیانیه ای مشترک اعلام کردند که پس از 8 سال روابط سیاسی خود را از سر می گیرند.

در این بیانیه آمده بود: جمهوری اسلامی ایران و جمهوری سودان، متعاقب تماس های صورت گرفته میان مقامات عالی دو طرف در ماه های اخیر، 

تصمیم گرفتند در راستای خدمت به منافع دو کشور، روابط دیپلماتیک خود را از سرگیری نمایند.

طبقه بیانیه وزارت امور خارجه ایران، دو طرف توافق نمودند همکاری خود را در زمینه های مختلفی که می تواند منافع ملت های دو کشور را محقق 

کند و امنیت و ثبات منطقه را تامین نماید، گسترش دهند.

همچنین دو طرف توافق کردند اقدامات لازم را برای گشایش سفارتخانه های دو کشور در آینده نزدیک، انجام داده و هماهنگی های لازم را برای تبادل 

هیئت های رسمی برای بررسی راه های گسترش همکاری میان دو کشور انجام دهند.

این نخستین سفر وزیر خارجه سودان پس از از سرگیری روابط سیاسی دو کشور به تهران است.

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران نیمه تیر ماه در حاشیه نشست وزرای خارجه جنبش عدم تعهد در باکو پایتخت 

جمهوری آذربایجان با »علی الصادق علی« همتای سودانی دیدار و گفت وگو کرده بود که نشانه بزرگی از میل دو کشور برای از سرگیری روابط داشت.

سودان در سال 1394 روابط دیپلماتیک خود را ایران را قطع کرده بود اما پس از توافق ایران و عربستان برای از سرگیری مجدد روابط زنجیره این روند 

ادامه پیدا کرد.

ترکی الفیصل: ایران و 
عربستان تمایل مشترکی به 

همکاری دارند

»ترکی الفیصل«، رئیس اسبق اطلاعات عربستان سعودی امروز یکشنبه 

گفت که گفت وگوها بین مقامات و رهبران عربستان سعودی و ایران 

ادامه دارد و بین این دو کشور برای ادامه همکاری دوجانبه تمایل 

مشترکی هست.

او در گفت وگو با العربیه گفت که آخرین تماس، بین وزیران خارجه دو 

کشور بود و این خود دلیلی است بر اینکه دو کشور تمایل دارند این 

ارتباط، چراغی برای همکاری آتی در زمینه روابط دوجانبه باشد نه برای 

تنش و بحرانی شدن و اختلافات.

ترکی الفیصل همچنین گفت که رهبران دو کشور به این نتیجه رسیده اند 

که روش ارتباط مفید تر از هر روش دیگری است.

عربستان سعودی و ایران اسفند سال گذشته در پکن بر سر احیای روابط 

بعد از گذشت نزدیک به هشت سال از قطعی روابط به دلیل تهاجم 

ائتلاف ریاض به یمن و مسائل منطقه ای به توافق رسیدند و متعاقبا 

سفارت خانه های دو کشور بازگشایی و مراودات و همکاری ها از سر 

گرفته شده است.

هفته گذشته در گفت وگوی تلفنی حسین امیرعبداللهیان با فیصل بن 

فرحان، وزیر خارجه عربستان سعودی موضوعات دوجانبه و زمینه های 

همکاری مشترک دوکشور و مباحث منطقه ای از جمله تحولات غزه مورد 

بحث و تبادل نظر  قرار گرفت.

پشت پرده حملات آمریکا به عراق و سوریه؛ بایدن به 
دنبال چیست؟

حوالی ساعت ۱۱ شامگاه جمعه )۱۳ بهمن( بود که رسانه های جهان از حملاتی با منبع نامشخص به مواضعی در مرز سوریه و عراق خبر دادند. در این 

بین رسانه های آمریکایی و برخی رسانه های بین المللی نزدیک به ایالات متحده بیش از سایرین جولان می دادند.

برخی از این رسانه ها حملات را منتسب به ایالات متحده می دانستند و مدعی بودند که آمریکا به مواضع شبه نظامیان مورد حمایت جمهوری اسلامی 

حمله کرده و برخی خبرهای حملات آمریکا را تکذیب می کردند و آن را به نور چشمی ایالات متحده یعنی رژیم صهیونیستی نسبت می دادند. اما هر 

چه که بود همه می دانستند طبق معمول سر و صدا از سرچشمه های آشوب های منطقه یعنی ایالات متحده یا رژیم صهیونیستی سرچشمه می گیرد.

مدتی نگذشته بود که ستاد فرماندهی مرکزی ارتش تروریستی آمریکا در خاورمیانه )سنتکام( اعلام کرد که بیش از ۸۵ بار به ۷ نقطه در خاک عراق 

و سوریه حمله کرده است. بعد از این بیانیه سنتکام بود که مقامات آمریکایی بیانیه های تو خالی و پر سرو صدای خود را یکی پس از دیگری منتشر 

کردند.

قبل از همه نوبت رئیس جمهور ایالات متحده بود. جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در نخستین واکنش به این حملات آن ها را پاسخی به حملات صورت 

گرفته به پایگاه آمریکا در اردن معرفی کرد و مدعی شد که این حملات در روزهای آینده نیز ادامه دار خواهند بود.بعد از افتتاحیه بایدن، نوبت به 

سایر مقامات ایالات متحده رسید تا با بیانیه های خود سروصدایی به مراتب بلندتر از حملات در عراق و سوریه به پا کنند. بدین ترتیب »لوید آستین« 

وزیر جنگ، جان کربی سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید و بسیاری از مقاماتی که برخی از آن ها حاضر نشدند حتی نامشان فاش شود یا بیانیه 

دادند تا با رسانه ها مصاحبه کردند.

اما طولی نکشید که رسانه ها اعم از خودی و غیر خودی تمام نقشه های ایالات متحده و مقامات آمریکایی را بر هم زدند. رسانه های رسمی سوریه جزو 

نخستین رسانه ها بودند که فاش کردند کلیه اماکن هدف قرار گرفته شده از سوی آمریکایی ها قبلاً تخلیه شده بودند!

جرمی دایموند خبرنگار سی ان ان در تل آویو نیز در مصاحبه ای با این شبکه مدعی شد که تأخیر ۵ روزه در این عملیات باعث شده تا فرماندهان و 

تسلیحات مهم از پایگاه ها تخلیه شوند. همچنین رئیس کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان آمریکا نیز در سخنانی گفت: حملات امروز پس از 

تأخیری صورت گرفت که دشمنان ما آماده شدند. الجزیره نیز در گزارش خود نوشت که اکثر مکان هایی که در سوریه هدف قرار گرفتند، قبلاً تخلیه 

شده بودند.

اما سوالی که در این بین افکار عمومی را به مشغول کرده این است که چرا هدف قرار دادن مکان های خالی باید این همه بین رسانه های آمریکایی و 

مقامات این کشور سروصدا کند؟

با مرور اتفاقات چند ماه اخیر در منطقه به روشنی می شود شکست های متوالی ایالات متحده در منطقه را مشاهده کرد که روز به روز بر تعداد و 

مقیاس آن ها افزوده می شود و دولت بایدن ناگزیر است به هر طریق افکار عمومی را از این شکست ها دور کند. شکست هایی که مرور آن ها می تواند 

اهداف پشت پرده حملات به عراق و سوریه و به دنبال آن جنجال رسانه ای آمریکا و مقامات آمریکایی را به تصویر بکشد.

پس از عملیات طوفان الاقصی و حملات رژیم صهیونیستی به نوار غزه ایالات متحده یکی از اصلی ترین حامیان جنایات این رژیم در نوار غزه بود. 

تأمین صلاح و مهمات و انواع پشتیانی های لجستیکی و نظامی در بالاترین سطح ممکن رژیم صهیونیستی را به سمت ارتکاب جنایات بی سابقه این 

رژیم در نوار غزه پیش برد.

این حمایت ها به هیچ نتیجه ای منجر نشدند بلکه انزجار و خشم عمومی نسبت به اقدامات ایالات متحده در سراسر جهان و در داخل آمریکا را نیز در 

پی داشتند. از طرفی رژیم صهیونیستی نیز به هیچکدام از اهداف ادعایی خود در نوار غزه دست نیافت که هیچ حالا هم زمزمه هایی از پذیرش شروط 

حماس برای آتش بس در نوار غزه به گوش می رسد. در نهایت آنچه از حمایت از رژیم صهیونیستی برای ایالات متحده در این جنگ باقی مانده لکه 

ننگی است که سال ها و شاید تا ابد بر پیشانی اش نقش بسته است.

بزرگ ترین شکست سال های اخیر ایالات متحده در منطقه خاورمیانه را می توان در مواجهه با نیروهای یمنی در دریای سرخ مشاهده کرد که این 

نیروها شریان حیاتی تجاری را به روی رژیم صهیونیستی بسته و با حملات خود به سرزمین های اشغالی معادلات منطقه و ایالات متحده و رژیم 

صهیونیستی را نیز به هم زده اند.به جرأت می توان گفت رژیم صهیونیستی در ابتدای حملات به غزه به تنها گزینه ای که فکر نمی کرد هدف قرار گرفته 

شدن از جانب نیروهای یمنی و همچنین بسته شدن تنگه حیاتی باب المندب بود که توانست اقتصاد این رژیم را به شدیدترین شکل ممکن تحت تأثیر 

قرار دهد. در همین رابطه روزنامه انگلیسی گلوبس از خسارت سنگین و ضربه به شرکت های کشتیرانی و احتمال تعطیلی بندر ایلات در سرزمین های 

اشغالی خبر داد. لذا با این شرایط شریان حیاتی اقتصاد اسرائیل به دلیل فرار سرمایه از سرزمین های اشغالی بسته می شود و همین امر موجب تضعیف 

اقتصاد این رژیم خواهد شد.ایالات متحده برای حمایت از رژیم صهیونیستی در برابر این زیان ها و فشارهای اقتصادی باز هم به همراه انگلیس دست 

به تجاوز به یمن زد به امید اینکه بتواند نیروهای یمنی را تسلیم کند و از حملات به کشتی های یمنی باز دارد. اما شکست ایالات متحده در مواجهه 

با یمن زمانی رقم خورد که نیروهای یمنی از حملات خود علیه کشتی های عازم سرزمین های اشغالی دست برنداشتند و حملات خود به این کشتی ها و 

مکان هایی مثل بندر ایلات در سرزمین های اشغالی را شدت بخشیدند و کماکان این حملات ادامه دارند.

استقبال ایران از 
پیشرفت های حاصله در 

فرایند مذاکرات صلح یمن

مشاور ارشد وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار نماینده 

دبیرکل سازمان ملل در امور یمن از پیشرفت های حاصله 

در فرایند مذاکرات صلح  یمن  استقبال کرد.

هیئت سازمان ملل به ریاست گروندبرگ که به کشورمان  سفر نموده  با 

علی اصغر خاجی مشاور ارشد وزیر در امور ویژه سیاسی ملاقات کرد.

 در این مذاکره طرفین آخرین تحولات منطقه و بویژه یمن را مورد بحث 

و بررسی قرار داده و ابراز امیدواری کردند پیشرفت های حاصل شده در 

حل و فصل سیاسی یمن به نتایج نهایی برسد.

خاجی با اشاره به نسل کشی مردم غزه توسط رژیم صهیونیستی تاکید 

کرد: نمی توان از مردم و دولت های منطقه انتظار داشت نسبت به این 

جنایات بی تفاوت باشند. علاوه بر آن آمریکا نمی تواند از ما و کشورهای 

منطقه  بخواهد خویشتندار باشیم در حالی  که از رژیم صهیونیستی 

حمایت تسلیحاتی نموده و کشتار مردم غزه را مدیریت می کند.

 مشاور ارشد وزیر در امور ویژه سیاسی همچنین از پیشرفت های حاصله 

در فرایند مذاکرات صلح  یمن  استقبال کرده و اظهار امیدواری کرد 

مذاکرات عربستان سعودی  و دولت نجات ملی یمن با همکاری سازمان 

ملل بتواند با موفقیت به پایان رسیده و مردم یمن از وضعیت سخت 

انسانی نجات یابند.

گروندبرگ نیز در این مذاکرات توضیحات مفصلی پیرامون نقشه راه 

سازمان ملل بمنظور برقراری صلح در یمن ارائه نمود.

ادامه اختلاف کاخ سفید 
با جمهوری خواهان بر سر 
ارائه کمک ها به اسرائیل و 

اوکراین
در پی ارائه لایحه ای از سوی جمهوری خواهان کنگره برای کمک مالی 

6/17 میلیارد دلاری به رژیم صهیونیستی بدون درنظر گرفتن بودجه ای 

برای اوکراین، کاخ سفید این لایحه را یک مانور سیاسی بدبینانه خواند.

مایک جانسون رئیس مجلس نمایندگان آمریکا اعلام کرد گروهی از قانون 

گذاران جمهوری خواه کنگره، لایحه ای را ارائه دادند که در آن کمک 

مالی 6/17 میلیارد دلاری برای اسرائیل بدون هیچ گونه کمک اضافی برای 

اوکراین در نظر گرفته شده و کنگره قصد دارد هفته آینده درباره این 

لایحه رای گیری کند.

کمیته اعتبارات کنگره اعلام کرد این کمک مالی برای اسرائیل شامل 

بودجه ای برای کمک به تامین مجدد سیستم های دفاع موشکی اسرائیل، 

خرید سیستم های تسلیحاتی پیشرفته بیشتر و تولید مهمات توپخانه های 

و دیگر مهمات مورد نیاز برای ادامه نبرد با حماس در خاورمیانه است.

در این سند، هیچ بودجه ای برای کمک به اوکراین در نظر گرفته نشده 

است در حالی که سنای آمریکا در حال کار بر روی لایحه ای دو حزبی 

در مورد امنیت مرزها و بسته کمکی است.

در پی ارائه این لایحه، کاخ سفید ضمن انتقاد از جمهوری خواهان کنگره 

برای ارائه چنین لایحه ای، آن را یک مانور سیاسی بدبینانه خواند.  

کارین ژان پییر سخنگوی کاخ سفید در بیانیه ای اظهار کرد ماه هاست 

که دولت با کمیته ای دو حزبی از سناتورها درباره توافق امنیت ملی 

که به طور همزمان امنیت مرزها را تامین کرده و کمک های بیشتری 

برای اسرائیل و اوکراین نیز اختصاص یابد، در حال گفتگو و رایزنی است. 

درست هنگامی که یک متن قانونی و مورد توافق در حال آماده شدن 

است، جمهوری خواهان کنگره آخرین مانور سیاسی بدبینانه خود را ارائه 

کردند. امنیت اسرائیل باید تامین شود اما این یک بازی سیاسی نیست.

جانسون در نامه ای به همکاران جمهوری خواه خود در کنگره نوشت: 

هفته آینده، ما یک بسته مکمل تمیز و مستقل برای حمایت از اسرائیل را 

بررسی و تصویب خواهیم کرد.

کاخ سفید بار دیگر از جمهوری خواهان کنگره خواست تا در این زمینه با 

دولت و سنا همکاری کرده و لایحه ای را برای امنیت ملی تصویب کنند 

که شامل کمک به اوکراین که اولویت رئیس جمهور بایدن است، می 

شود.ژان پییر خاطرنشان کرد ما قویا با این اقدام که برای امنیت مرزها 

و کمک به مردم اوکراین در دفاع از خود در برابر تهاجم روسیه کاری 

انجام نشود، و کمک های بشردوستانه به غیرنظامیان فلسطینی که بیشتر 

آنها زنان و کودکان هستند نادیده گرفته شود، مخالف هستیم. جمهوری 

خواهان کنگره باید در مورد موضوعات مربوط به امنیت ملی، بر روی 

یک راهکار دو حزبی مانند آنچه که دولت و سنا در حال کار بر روی آن 

هستند، کار کنند.حدود 4 ماه پیش، دولت بایدن درخواستی را به کنگره 

برای اختصاص بودجه اضافی برای سال مالی 2024 که از ابتدای اکتبر 

2023 آغاز شده، ارائه کرد. اولویت اول بایدن در این درخواست، کمک 

بیشتر به اسرائیل و اوکراین و نیز مقابله با چین و روسیه در منطقه آسیا 

اقیانوسیه بود. به طور کلی، دموکرات ها به دنبال اختصاص یافتن بسته 

کمکی ترکیبی نهایی به ارزش 106 میلیارد دلار هستند.


